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1. MOTIVACIÓ DEL PROCÉS 

Tal i com s’explicava en el projecte de Procés Participatiu, un cop executada la Fase I del Parc 

de Can Zam i acordades determinades millores per a la mateixa, es va decidir la posada en 

marxa d’un procés participatiu per a definir els usos de la Fase II en base a les motivacions 

següents: 

 Durant el procés participatiu per a configurar el Pla d’Acció Municipal 2016-2019 molts 

ciutadans i ciutadanes van expressar la seva voluntat de participar en una discussió 

sobre els usos dels espais relatius a la Fase II del Parc. 

 La FAVGRAM i ciutadania a títol individual va fer una petició en aquest sentit, que va 

entrar con a acció incorporada al PAM i va ser aprovada en el Fòrum ciutadà del 9 

d’abril del 2016. Així mateix, altres entitats com la  Plataforma de Serra de Marina ha 

manifestat en diferents ocasions la necessitat d’abordar aquest debat.  

 Molts dels i les joves que avui fan  ús del Parc, mai no van poder dir la seva ja que no hi 

eren presents en el procés participatiu que va finalitzar el 2006, fa més de 10 anys. 

 I, finalment, la recent qualificació com a “zona verda” dels espais relatius al triangle de 

la Fase II (març 2017), va permetre plantejar un nou procés participatiu sobre els usos 

compatibles amb l’esmentada qualificació. 

Així, es va iniciar el procés participatiu el 13 de juny del 2017. El procés però, es va haver 

d’interrompre per la celebració de les eleccions catalanes de desembre del 2017 i no es va 

poder reprendre fins al mes de gener del 2018.  La recollida d’aportacions es va donar per 

tancada el 17 de febrer del 2018, amb la celebració de l’activitat “Petit Arquitecte” i la recollida 

de les darreres butlletes de participació. 

2. DESENVOLUPAMENT DEL PROCÉS 

Per tal de poder articular la participació ciutadana i obtenir resultats tant a nivell quantitatiu 

com qualitatiu, la participació es va articular en tres eixos diferents. 

1. La Comissió de “veterans” de Can Zam 

Composada per ciutadans/es o membres d’entitats que van tenir un paper destacat en el 

procés participatiu de la Fase I, va néixer amb l’objectiu d’oferir una  visió de continuïtat i 

coherència en l’evolució del Parc i la seva planificació futura. 

La Comissió de Veterans es va reunir dos cops: 

 17 de juliol del 2017. Reunió constitutiva. 

 16 d’octubre del 2017. Debat. 

El dictamen sortint dels debats va ser aprovat pels membres mitjançant correu electrònic. 

Les actes de les diferents reunions es troben en els annexos d’aquesta Memòria i van fer-se 

públiques a través del web municipal. 

www.gramenet.cat/temes/participacio/can-zam 

http://www.gramenet.cat/temes/participacio/can-zam
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La Comissió de Veterans va emetre un informe final, que també figura en els annexos de la 

Memòria. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

2. La Comissió de “júniors” de Can Zam 

La condició per formar part d’aquesta segona Comissió era la de mai no haver participat en cap 

procés relatiu a Can Zam, tant per edat com per llunyania respecte al primer procés, o per 

altres circumstàncies. 

La Comissió de Júniors es va reunir 3 cops: 

 26 de setembre del 2017: Reunió constitutiva. 

 5 d’octubre del 2017. 

 19 d’octubre del 2017. 

El dictamen sortint dels debats va ser aprovat pels membres mitjançant correu electrònic. 

Les actes de les diferents reunions es troben en els annexos d’aquesta Memòria i van fer-se 

públiques a través del web municipal. 

La Comissió de Júniors va emetre un informe final, que també figura en els annexos de la 

Memòria, i va arribar a una resolució conjunta amb la Comissió de Veterans que formarà part 

de l’informe que s’elevarà als tècnics de l’AMB i de l’Ajuntament. 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

Dos moments de 

treball de la Comissió 

de Veterans 

Dos moments de treball de la Comissió de Júniors 
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3. Reunions conjuntes 

Ambdues Comissions van decidir, en els seus respectius reglaments de funcionament, la 

celebració de dues sessions conjuntes d’intercanvi d’opinions i propostes. 

La primera sessió conjunta es va celebrar el 25 de gener del 2018. 

La segona sessió, en presència de l’alcaldessa Núria Parlon, va tenir lloc el 8 de febrer del 2018. 

Ambdues Comissions van arribar a una resolució conjunta que formarà part de l’informe que 

s’elevarà als tècnics de l’AMB i de l’Ajuntament. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

3. ACTIVITATS DEL PROCÉS PARTICIPATIU. 

Segons el programa previst es van celebrar les activitats següents: 

  “Aperitiu popular a Can Zam”: Activitat familiar i festiva celebrada el 9 de setembre 

del 2017 amb la participació de 800 persones inscrites i 105 espontànies. L’activitat es 

va ubicar  en el terreny entre l’esplanada de la Fase II i la nova àrea de jocs. Durant la 

mateixa, es va convidar els ciutadans i ciutadanes a omplir la butlleta de participació i a 

parlar directament amb l’alcaldessa sobre els seus suggeriments per al parc. 

 Reunió conjunta de les dues Comissions amb l’alcaldessa el 8 de febrer del 2018 
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L’activitat va comptar amb música en directe i diverses animacions. L’exposició també 

es va muntar a l’aire lliure per contextualitzar i explicar la trajectòria del parc. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 El “Roda-parcs”: Aquesta activitat, celebrada el 30 de setembre amb participació de 48 

persones, va consistir en una visita a tres parcs de l’Àrea Metropolitana de Barcelona, 

on hi ha algunes instal·lacions i usos que eren susceptibles de ser admesos en la 

qualificació de zona verda. Després de la visita, l’activitat tenia una segona part de 

debat i intercanvi d’impressions d’allò que es podria introduir a Can Zam. El debat va 

ser molt profitós i les idees que es van recollir, a més de formar part de l’informe 

elevat a l’AMB i l’Ajuntament, forma part de la present Memòria i es pot consultar en 

els annexos. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Un moment de l’Aperi-

Zam en què van 

participar més de 900 

persones 

Del taller celebrat després de la visita als diferents parcs van sorgir 

nombroses idees  

 

Guiats per en Jordi 

Bordanove de l’AMB, els i 

les participants van visitar 

els parcs de  Torreblanca 

(Sant Just d’Esvern), Parc 

de la Fonsanta (Sant Joan 

Despí) i el Parc Nou (Prat 

de Llobregat). 
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 Concurs de maquetes “Petit arquitecte”: Amb participació de 92 nens i nenes de la 

ciutat, aquesta activitat adreçada als i les estudiants de primària, es va celebrar el 17 

de febrer del 2018 i va donar fi al procés participatiu. Va consistir en què els i les petits 

artistes van poder presentar les seves maquetes de possibles usos de Can Zam.  

Un jurat format per: Mireia Gonzàlez (regidora d’Infància i Educació), Zaida Muxi 

(Arquitecta i directora de Serveis Territorials), Tomás Fernández (per la Comissió de 

Veterans) i José Aguedo (per la Comissió de Júniors) va atorgar el primer premi a l’Aina 

Gómez Altamirano. La resta de nens i nenes finalistes també tindran ocasió de seguir 

un curs d’arquitectura amb reconeguts professionals del sector. 

De les diferents maquetes aportades pels i les participants, se’n va extreure un 

informe que pot ser consultat als annexos i que serà també lliurat a la futura Comissió 

d’estudi AMB – Ajuntament. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 Estands als barris: aprofitant els dies de mercat i les zones de major afluència, es van 

disposar estands amb les butlletes de participació. En concret, es van fer les sortides 

següents:  

 

o 14 bustiades als diferents districtes de la ciutat. 

o 17 estands als mercats municipals i no sedentaris. 

o 1 estand a l’encontre de Casals d’Estius (13 de juliol 2017). 

o 2 estands a la sortida dels partits de la Grama. 

o 1 estand a la sortida del CatGas. 

o 2 estands de diumenge  a la Plaça de la Vila. 

 

  

El concurs de maquetes va servir 

per demostrar la gran 

creativitat dels nens i nenes de 

Santa Coloma.  La majoria de les 

maquetes demanaven un parc 

més animat, amb més jocs i 

amb més activitats 

organitzades. 
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o 1 repartiment de butlletes i les seves posteriors reposicions als centres cívics i 

casals. 

o 1 repartiment de butlletes i les seves posteriors reposicions a les biblioteques. 

o 16 sessions als instituts de la ciutat. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

4. DADES DE PARTICIPACIÓ. 

La participació presencial  en les diferents activitats del procés.  

Es va desenvolupar bàsicament a través de la butlleta de participació i l’assistència presencial a 

les activitats organitzades.  

En total, en les diferents activitats presencials del procés van participar: 

ACTIVITAT 
 

NOMBRE DE 
PARTICIPANTS 

Aperi-Zam 905 

Roda Parcs 48 

Concurs de maquetes 
“Petit Arquitecte” 

92  
nens i nenes 

276  
familiars 

 

 

 

 

Activitat en els 

diferents estands i 

una de les xerrades 

als instituts. 
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Membres inscrits  
de la Comissió Júnior 

23 

Membres inscrits de la 
Comissió de Veterans 

27 

 
TOTAL 

 
1.371 

 

Pel que fa a les Comissions, cal apuntar que dos membres de la Comissió Júniors van 

abandonar els treballs i que, en el cas del la Comissió de Veterans, 13 membres van decidir no 

continuar formant-ne part. 

 

Participació individual: metodologia i gestió del recompte. 

Totes i cadascuna de les enquestes recollides es van sotmetre a un rigorós procés de validació 

sota supervisió de la Secretaria General i consistent en: 

 Rebutjar dobles participacions. 

 Desestimar les butlletes que contenien dades incoherents o insuficients. 

 Desestimar les butlletes il·legibles.  

Un cop fet aquest pentinat, de les 5.096 enquestes recollides, es van donar per vàlides 4.842 

(el 95%) i se’n van haver de descartar 254 (un 5%) pels motius esmentats. 

Encara que, en tractar-se d’un parc de l’AMB el procés estava obert a la participació a la gent 

usuària del parc, la gran majoria dels i les participants provenia de Santa Coloma, 

concretament el 81,8%. mentre que un 18,2% eren usuaris o usuàries de zones limítrofs amb la 

nostra ciutat. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

0

500

1000

1500

2000

2500

3000



 9 

 

 Propostes realitzades Número 

1  Laberint d'arbustos 2933 

2  Jardí botànic i bosc fluvial 2558 

3  Clariana polivalent 2550 

4  Brolladors 2509 

5  Zona de jocs tradicionals de taula 2492 

6  Turó lliscant 2386 

7  Bassa a politja 2286 

8  Rocòdrom 2156 

9  Tren 2119 

10  Glorieta o quiosc musical 2071 

11  Cova o gruta 2072 

12  Horts urbans i Jardí de les Ciències 2067 

13  Zona de tertúlia 2055 

14  Tapissos florals ocasionals 2029 

15  Porxada 1961 

16  Circuits Bici Trial 1834 

17  Circuit lliure d'educació vial 1834 

18  Gandules 1797 

19  Tir amb arc 1624 

20  Àrea d'esbarjo per a gossos sense lligam 1471 

 

Val a dir també, que la butlleta comptava amb una casella lliure on la ciutadania podia 

expressar-se sobre altres necessitats, i dees o suggeriments sobre el parc. En aquest sentit, un 

total de 138 persones van expressar les seves preferències, entre les quals es van donar per 

vàlides: 

 27 propostes que demanaven la instal·lació de lavabos en el Parc. Aquest tema també 

va sortir durant els treballs de les diferents Comissions. 

 17 propostes que demanaven noves pistes esportives o camps de futbol. Propostes 

que, segons els acords del 2006, han de ser tingudes en compte per a la Fase III 

relativa als equipaments. Aquest mateix argument refereix a les tres propostes de 
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pistes de bàsket, a la proposta que demanava una nova piscina per la ciutat, karts (2) o 

pistes de tenis (2). 

 3 propostes demanaven la instal·lació de zones de barbacoa, cosa que haurà de ser 

estudiada pels tècnics en el marc de l’informe futur de la fase 2, donats els problemes 

legals i de viabilitat tècnica mediambiental que podria presentar. 

 4 propostes demanaven un parc de tirolines o bosc vertical urbà, per complementar la 

proposta de rocòdrom a la butlleta. 

 4 propostes sol·licitaven la instauració de més fonts d’aigua potable. 

D’altra banda. Moltes de les propostes de la casella lliure podrien ser integrades, tant com 

a nous usos de Fase 2 com per a completar la Fase 1, o donar nous usos als espais ja 

construïts. Aquest és el cas de les propostes sobre: tarimes i zones de ball, amfiteatre, 

zones d’ombra, més zones de gimnàstica per la gent gran, més àrees de jocs infantils, pista 

de patinatge i taules de ping pong, 

Finalment, alguns ciutadans i ciutadanes feien referència a la instal·lació de plaques d’energia 

solar a Can Zam i d’un mercat no sedentari de segona mà. 

 

5. MATERIAL DE SUPORT  

Sota el lema “Can Zam parc viu, punt de trobada”  es va voler conciliar la idea de la natura amb 

les possibilitats de socialització i convivència que presentava l’espai. 

 El vídeo informatiu: Amb l’ajut de l’AMB es va elaborar un material audiovisual de 

curta durada, concís i entenedor, que va servir per explicar la història, l’evolució del 

Parc de Can Zam i les possibilitats que ofereix la Fase II. Aquest vídeo va acompanyar 

l’exposició itinerant i les diferents activitats que es van realitzar. 

Aquest vídeo es pot consultar encara a: 

www.gramenet.cat/temes/participacio/can-zam 

 

 L’exposició: amb continguts similars al vídeo i amb la finalitat d’afavorir la participació 

i exportar el procés als diferents racons de tot Santa Coloma. El contingut dels panells 

es pot consultar en els annexos. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

http://www.gramenet.cat/temes/participacio/can-zam
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6. GOVERNANÇA DEL PROCÉS I INCIDÈNCIES 

Com es preceptiu segons el Reglament Municipal de Participació i Govern Obert, el procés 

participatiu de Can Zam va comptar amb una Comissió de Seguiment formada per: 

 Representants de la comissió de veterans  

- Sra. Laia Muñoz (ACI)  

- Sra. Pilar Gimenez (A VV Llatí)  

 

 Representants de la comissió de veterans  

- Leticia Gómez  

- Belinda Morillo  

 

 Representant de l’Ajuntament  

- Lidia Montero (TA Executiva d'Urbanisme, Habitatge, Medi Ambient i Ecologia 

Urbana, Espai Public, Via Publica i Seguretat Ciutadana) 

 

Assisteixen a les reunions sense formar part de la comissió, Isuka Palau (Direcció de 

Participació ciutadana, Observatori de la Governança, Qualitat Democràtica i Transparència 

PAM, Regidories de Districte i Programa "Ciutat Universitària")  i com a secretaria de la 

comissió: Merche Fdez. Ruzafa (tècnica de participació) .  

Tal i com marca el Reglament, les reunions de la Comissió es van desenvolupar: 

 25 d’octubre del 2017: Reunió constitutiva. 

 8 de febrer del 2018: Reunió intermèdia. 

 24 d’abril del 2018. Reunió final. 

Els i les membres de la Comissió van ser informats del desenvolupament del procés en tot 

moment, així com de les incidències enregistrades durant el mateix: 

 Abandó dels debats per part de participants. 

 

 

L’exposició va passar pels diferents 

Casals i centres Cívics de la ciutat 
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 Presentació d’instància de procediment administratiu contra el procés participatiu 

(encara pendent de resolució). 

 Sol·licitud i celebració d’un Ple especial de fiscalització sobre el procés participatiu del 

Can Zam (veure en annexos).  

 Sol·licitud d’un membre de la Comissió de Veterans per a la informació sobre el 

resultat de les enquestes a mesura que es comptabilitzaven (desestimada pel Secretari 

General de l’Ajuntament, veure en annex).  

Les actes de les reunions de la Comissió de Seguiment també es troben disponibles en els 

annexos de la Memòria. 

Aquestes incidències també van ser puntualment comunicades a la Comissió de Garanties del 

Reglament Municipal de Participació i Govern Obert (constituïda el 25 de gener del 2018), tal i 

com prescriu el mateix Reglament. 

 

7. RESULTATS DEL PROCÉS 

La Comissió Mixta d’Estudi Ajuntament – AMB rebrà, a més d’aquesta Memòria, els següents 

documents per treballar: 

 Els resultats de les deliberacions de la Comissió de Veterans. 

 Els resultats de les deliberacions de la Comissió Júnior. 

 Els resultats sortints de la comptabilització numèrica de les enquestes de participació, 

amb els 10 usos preferits pels i les participants, i el llistat complet de suggeriments i 

propostes que es podien recollir a través de la casella destinada a tal efecte. 

Amb tot aquest material, la Comissió Mixta d’Estudi tindrà un any, a comptar des de la data de 

lliurament de la memòria del procés a l’AMB,  per valorar i ponderar la viabilitat tècnica i 

pressupostària de les 10 primeres propostes escollides i de totes aquelles provinents dels 

suggeriments ciutadans i dels dictàmens de les Comissions. Finalitzat aquest any de termini, 

l’AMB i l’Ajuntament presentaran un informe o bé amb les conclusions, o bé un informe 

intermedi amb l’estat dels esmentats estudis. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Santa Coloma, a 8 de maig del 2018 
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8. COST DE LA CAMPANYA 

A continuació es detallen els diferents conceptes facturats per poder fer front al procés 

participatiu.  

CONCEPTE  COST 
Imatge de campanya 
 

1.730.30 

Butlleta de participació 
(maquetació) 

 

586,85 

Impressió de la butlleta de participació 
(edicions i re-edicions fins a 14.650 exemplars) 
p.u. 0,17 

 

2.583,35 

Activitat Roda-Parcs 
inclou transport (430), taller  (641,30) 
i servei cafè (172,79) 

 

1.244,09 

Activitat Aperi-Zam 
Muntatge i so, transport i lloguer infraestructures :  
1.892,03 
Pancarta reraforns: 203,28 
Servei aperitiu: 1.889,1 (p.u. 1,99 per persona) 
Producció bosses nevera: 1.367,30 

 

5.351,71 

Exposició Can Zam “El nostre parc viu” 
Maquetació: 423,50 
Producció: 793,96 

 

1.217,46 

Activitat “Petit arquitecte” 
Creativitat: 381,15 
Adaptacions al disseny campanya: 121,00 
Material escolar per les maquetes: 893,85 (5,09 per 
nen/a) 
Publicació anunci bases: 363 
Premi: 189 

 

1.948,00 

Materials de campanya: 
Bosses de reciclatge: 11.650,30 
(2.250 jocs de bosses repartits, 1,7 p.u.) 
Gorres anti-sol: 1.210,00 
(1.000 exemplars, 1,21 p.u.) 
Disc volador: 1.294,70 
 (1.000 exemplars, 1,22 p.u.) 

 

8.750 

TOTALS 23.411,76 
IVA inclòs 

 

Pel que fa als materials de campanya, 4.250 persones aproximadament van recollir els 

materials després d’emplenar les butlletes, mentre que 846 persones van lliurar l’enquesta 

però van renunciar al material de campanya. 



 

 

 

 

 

 

 

ANNEXOS 



1. Convocatòries: 

a. Carta de l’Alcaldessa 

b. Full Ajuntament Informa 

2. Comissió de Veterans: 

a. Ordres del dia. 

b. Reglament. 

c. Calendari provisional. 

d. Actes. 

3. Comissió de Júniors: 

a. Ordres del dia. 

b. Reglament. 

c. Calendari provisional. 

d. Actes. 

4. Reunions conjuntes: 

a. Actes. 

5. Documentació relativa a les activitats: 

a. Models de butlleta estands. 

b. Programa i acta del taller de Rodaparcs. 

c. Informe sobre les maquetes de Petit Arquitecte, decret de bases. 

d. Continguts de l’exposició “Can Zam Viu”. 

6. Comissió de Seguiment del procés: 

a. Actes. 

b. Nota jurídica de Secretaria General. 

7. Acta del Ple Extraordinari sobre Can Zam. 

8. Projecte inicial del Procés participatiu. 

9. Històric de documents: 

a. Acords del 2006. 

b. Llibret Plataforma. 

c. Mapa de fases. 



 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 1.- Convocatòries 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

a) Cartes de l’Alcaldessa  
 



 

 

 

 

 

 



 

 

 

 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

b) Full Ajuntament Informa  
 



 

 

 

 

 

 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 

 

 2.- Comissió de Veterans   
 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 

 
 
  

a) Ordres del dia  
 



                                                                                                 

 

Direcció de Participació 

 

 

 

 

 

ORDRE DEL DÍA DE LA REUNIÓ CONSTITUTIVA DE LA  

COMISSIÓ DE VETERANS DE CAN ZAM 

 

Centre Cívic Riu 

Dilluns, 17 de juliol  2017  

 18h 

 

 

1. Aprovació de l’ordre del dia. 

2. Constitució de la Comissió: membres no presents.  

3. Proposta de constitució de la taula. 

4. Aprovació del Reglament de Funcionament. 

5. Elaboració conjunta i aprovació del calendari de 

reunions. 

6. Elecció de membres per a la Comissió Mixta de 

Seguiment del procés. 

7. Diversos. 

 

 

 

 

 

 



                                                                                                 

 

Direcció de Participació 

 

 

 

 

REUNIÓ DE LA COMISSIÓ DE VETERANS DE CAN ZAM 
 

ORDRE DEL DIA  
 

Dilluns, 16 d’octubre  2017 - 18:00 h 

Lloc : Centre Cívic Riu 
 

 

 

1. Revisió i aprovació de l’acta de la reunió constitutiva. 

2. Debat sobre parc frondós i grans esdeveniments  

3. Diversos. 

 

 

 

 

 

 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 

 
 
  
 

b) Reglament  
 



 

 

 

PROPOSTA DE REGLAMENT DE FUNCIONAMENT DE LA COMISSIÓ DE VETERANS DE CAN ZAM 

 La Comissió estarà formada pels membres de la Mesa  i els veterans i veteranes, a títol 

individual, que han manifestat el seu compromís de participar en la comissió. Les 

reunions de la comissió, però, seran obertes a la participació en els debats de tots els 

veterans que vulguin assistir (amb veu i sense vot). 

 El procés de presa de decisions s’establirà, doncs i sempre que sigui possible, per 

consens. Només en cas que no sigui possible el consens, es faran constar les diferents 

propostes amb els suports corresponents. 

 Els i les membres de l’Ajuntament podran expressar les seves opinions respecte a una 

proposta determinada, però el seu suport no serà comptabilitzat. 

 La Presidència de les reunions, segons la composició de la Mesa que es voti, serà 

compartida per un/a representant veïnal i un/a representant de l’ajuntament. 

 El Secretari/a redactor tindrà el suport d’un tècnic/a de l’Ajuntament per a elaborar les 

actes de sessions. Però, sobretot, serà el responsable de la redacció de l’Informe final 

que, amb les diferents aportacions decidides, es durà a aprovació inicial durant la 

darrera reunió de treball de la Comissió i a ratificació a la fi de tots els debats 

establerts en el calendari. 

 La participació organitzada dels i les membres de la Comissió de Veterans no impedeix 

la seva participació individual mitjançant la butlleta publicada a tal efecte. 

 Els i les membres de la Comissió de Veterans no podran participar en les activitats 

adreçades a la ciutadania i que tinguin un nombre limitat de places. La preferència 

d’inscripció està reservada als veïns i veïnes de la ciutat.  

Pel que fa al Reglament Municipal de Participació i Govern Obert, són d’especial aplicació els 

següents articles: 

Article 5.1.a) Els membres del govern municipal facilitaran l’accés a tota la informació (de la 

Fase II de Can Zam) que tingui caràcter públic d’acord amb les lleis. 

Article 8.1.a) Es limita el dret a la informació, i per extensió a les al·lusions que es puguin 

produir en la Comissió, i que puguin afectar als drets fonamentals protegits per la Constitució, 

especialment el dret a la intimitat personal o familiar, la seguretat personal, la imatge, l’honor, 

el secret de les comunicacions i la llibertat religiosa i ideològica. 

Article 24. Tots els mitjans de participació tenen caràcter consultiu d’acord amb l’article 69 de 

la llei 7/1985 (règim local) i l’article 154.2 del Decret Legislatiu 2/2003 (llei municipal i de règim 

local de Catalunya). 

Article 26.5. La memòria o l’informe de resultats realitzats per la Comissió s’hauran 

d’incorporar al corresponen expedient administratiu amb el detall de les aportacions 

realitzades. 

 



Article 30.4. Els Presidents de la Mesa vetllaran perquè es compleixin els requisits de respecte, 

llibertat, igualtat de tracte i eficàcia de les sessions. 

Article 31.1. Les opinions expressades durant els debats i les seves conclusions han d’ésser 

recollides en actes resum que han de ser validades pel mateix grup que les ha produït. En 

qualsevol cas, aquestes actes han d’ésser transmeses a totes les persones participants i s’ha 

d’habilitar un període de temps, no inferior a cinc dies, perquè es puguin presentar esmenes 

de correcció. 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 

 
  
 
 

c) Calendari provisional  
 



                                                                                                 

PROCÉS PARTICIPATIU PER AL PLA D’USOS DE LA SEGONA FASE DEL PARC DE CAN ZAM 

Direcció de Participació 

 

 

 

 

 

PREVISIÓ DE CALENDARI DE LA COMISSIÓ DE VETERANS DE CAN ZAM  

 

DATA  CONTINGUT 

17/7  Constitució de la Comissió 

27/9 Debat: el parc frondós/grans esdeveniments  

16/10 Debat: el parc frondós/grans esdeveniments 

s/d Altres 

30/10 Aprovació inicial del dictamen 

s/d Reunió d’intercanvi : veterans i juniors   

s/d  Reunió i debat amb l’Alcaldessa 

s/d Aprovació definitiva 

 

 

 

 

 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 
 

 

d) Actes 
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ACTA SEGONA REUNIÓ CONSTITUCIÓ COMISSIÓ DE VETERANS FASE II CAN 

ZAM  

Data: 16/10/2017 

Lloc: CC Riu,  18 30 h 

Assistents:  

Josep M Cortés, Santiago Tornero, Jose Vates, Ferran López, Jordi Olivés, Pep Palacios, Albert 

Fabà, Albert Noguera, Angelita Peláez, M Jesús Montes de Oca,  Josep Labarta, Ferran Saro, 

Angel Pla, Pilar Giménez, Fermin Chueco, Juan Bustos, Jose Ramos, Francisca Valverde, Raul 

Gomez, Enrique Garcia, Juan Diego Alarcon.  

Polítics i tècnics de l’Ajuntament: 

Lídia Montero, Isuka Palau, Pepe Velasco, Miquel Roig, Nico Villena, Merche F. Ruzafa . 

Excusen la seva presència:   

Dolores Gomez, Joaquin Jaumejoan, Begoña Bellete,  

Ordre del dia: 

1. Retorn i aprovació de l’acta de la reunió de constitució.  

2. Debat sobre el model de parc.  

3. Diversos.  

-------------------------------- 

La Sra. Lidia Montero saluda i dóna la benvinguda a tots els assistents a la segona reunió de la 

comissió de veterans, tot desitjant una bona feina.   

1. Retorn i aprovació de l’acta de la reunió de constitució i Debat sobre el model de parc.  

- La Sra. Isuka Palau  explica les modificacions, a l’acta, que han estat proposades i acceptades.:  

. Incloure com assistent al Sr. Juan Diego Alarcon. 

. Quan es cita a la “Plataforma” anomenar-la pel seu nom: “Plataforma per a la Defensa de la 
Serra de Marina i Can Zam” 

. Aportacions fetes per el Sr. Albert Fabà que modifiquen l’acta de constitució.  

1. En el punt on diu: “el Sr. Albert Fabà anuncia que ell s’abstindrà en tots el punts, afegir “ 
perquè considera que el procés no compta amb les garanties necessàries. Tot i això ha 
acceptat participar-hi, ja que parlar i intercanviar posicions sempre és positiu” 

2. En el punt on diu: “el Sr. Albert Fabà diu que intentarà arribar al consens amb un esperit 
positiu. Posar: “El Sr. Albert Fabà afirma que els dos anteriors processos participatius van 
començar amb conflicte i van acabar en un acord de ciutat. Desitja que en aquesta ocasió 
també sigui així. I que ell intentarà que s’arribi al consens, amb un esperit positiu” 
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També s’explica:  

.Que s’adjunta en la carpeta el reglament de funcionament de la comissió amb les modificacions 
que es van acordar.  

. Que la comissió de juniors ha acceptat fer dues reunions conjuntes amb els veterans.  

. Que en la butlleta de participació individual s’ha fet una aclaració, tal i com es va demanar a 
l’anterior reunió, en el sentit  d’explicar millor què és la clariana polivalent (“ i no amagar el Rock 
Fest”) i aclarir també el bosc de passeig.  

. En relació a la petició de conèixer els resultats parcials de les butlletes, s’inclou en la carpeta 
que es dóna un informe del Servei Jurídic de l’Ajuntament on es diu que no es poden conèixer 
els resultats parcials però si els participants fins el dia d’avui, que han estat 2741 persones. 

- El Sr. Albert Fabà pren la paraula per dir que ell creu que continuar amb aquest procés no és 
correcte ja que s’han canviat les regles del joc al modificar la butlleta i fer esment del Roc-fest  
en la mateixa. També explica que hi ha un whatsapp (entrega un full amb el contingut)  circulant 
per la xarxa que diu que l’opció de” la clariana” no va bé i demana als ciutadans que participin 
donant suport a aquesta opció concreta, això vol dir, segons la seva interpretació, que algú sí 
coneix els resultats per endavant.  

- La Sra. Isuka Palau diu, referint-se al Sr. Albet Fabà, que no és de rebut que demani l’aclariment 
de la butlleta i ara es digui que s’han canviat  les regles del joc, quan va ser el propi Sr Fabà  que 
ho va demanar en la reunió anterior.  Pel que fa al whats app presentat, Isuka nega fermament  
qualsevol vinculació de la seva Direcció amb el mateix i no accepta l’acusació implícita de 
filtració de dades per part dels treballadors del seu equip. 

En aquest moment varies persones s’aixequen ( Albert Fabà, Fermin Chueco, Ferran Saro i Juan 
Bustos) i diuen que no volen continuar formant part d’aquesta comissió i surten de la sala.  

- El Sr. Angel Pla pren la paraula i diu estar molt sorprès de  que ens tornem a reunir per parlar 
de Can Zam ja que s’ha parlat moltes vegades d’això. Ja tenim un acord sobre Can Zam que ha 
de ser un parc verd i frondós, ara sembla que tot es redueix a si hem de tenir una esplanada 
hipotecada per fer el RocK-Fest.  

Creu que falta coratge polític per afrontar el tema, i que cada vegada que l’Ajuntament vol fer 
alguna cosa diferent amb Can Zam, organitza un procés participatiu que, amb tant de detall,  ho 
desvirtua tot.    

- El Sr. Ferran Lopez està d’acord amb la postura del Sr. Angel Pla. Ell fa més de trenta anys que 
està parlant de Can Zam, no creu que s’hagi de discutir cada cert temps, d’aquest tema que ja 
s’ha debatut molt. Ell aporta documentació on està recollit tot el debat i els acords que va haver, 
fa anys, en el Consell General de Ciutat, creu que dels usos es podria parlar ja que els temps 
canvien però també creu que aquesta comissió no serveix per res, insinua que és nomes per 
legitimar el que l’Ajuntament vol. Pensa que els joves també podrien participar però tots junts, 
no separats per comissions. Creu que s’hauria de treballar des de la base que ja es tenia, 
respectant els acords i no començant de nou.   

- La Sra. Palau explica que es faciliten en la carpeta uns documents que recorden i expliquen els 
acords de l’any 2006 i que la proposta és, efectivament,  partir d’allò acordat el 2006 i veure els 
usos que es poden concretar a tot l’espai restant.  

- El Sr. Ferran Lopez creu que en la II fase de Can Zam no hi cap tot i demana a l’Ajuntament que 
posi una proposta sobre la taula.  

-La Sra. Isuka Palau recorda que hi ha una altra comissió de treball de joves que també està 
treballant, i demana a tots els assistents que concretin la seva proposta.  
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- El Sr. Ferran Lopez diu que amb aquesta forma de treball no vol participar i demana que primer 
es canvií el format del procés i després entrar a debatre sobre el futur del parc.  

- El Sr. Jordi Olivés diu que ell ve a intentar aportar el que ell creu i que està estranyat perquè 
sembla que es vulgui confrontar el parc verd i frondós amb el RocK- Fest i ell vol parlar de totes 
les possibilitats . Ell creu  que a Can Zam caben moltes coses per exemple espais per fer esport, 
una glorieta, taules d’escacs, i d’altres. També comenta que, en el seu parer, en el procés del 
passeig de la Salzereda, amb el canvi del projecte inicial que era molt interessant per a millorar 
la façana fluvial, s’ha perdut la possibilitat de fer el balcó del riu.  

Ell vol fer la seva aportació en el sentit que hi cap el ver frondós i més coses que son 
compatibles, fins i tot creu que es podria repensar la I Fase de parc per veure tot el projecte en 
el seu conjunt.  

- La Sra. Isuka Palau reitera que no pot estar d’acord amb el full que s’ha entregat (que conté el 
suposat contingut del whats app) per part del Sr. Albert Fabà. Explica que és impossible que les 
dades de les respostes del qüestionari se sàpiguen doncs són molt poques les persones que 
treballen amb aquest material i ella respon per tots els seus treballadors.  

- El Sr. Miquel Roig explica que s’han anat fent millores en la fase 1 i que és possible fer més 
millores en els usos de les zones esportives. No obstant això, ara estem en el moment de la 
redacció del projecte executiu de la fase II amb l’AMB, ja es té en compte el parc verd i frondós, 
però també necessiten propostes concretes, de més detall, sobre els més de 50.000 m2 perquè 
els tècnics les puguin considerar per fer el projecte.    

- El Sr. Pep Palacio creu que el parc s’ha d’enfocar en el seu conjunt i no per parts i que Can Zam 
ha de ser un parc metropolità amb un % d’equipaments que no superi el 20 o 25% com a màxim, 
i si es compta el que ja hi ha (escola idiomes, pista esportives, etc.) ja es supera aquesta xifra.  

Diu que la segona fase de Can Zam havia de ser verd i frondós ja que va ser un compromís de 
Manuela de Madre i que és el que la ciutat necessita actualment. Diu que les 5 hectàrees 
inicialment havien de ser verdes i que una esplanada per macroconcerts serien més 
equipaments. Diu que amb el Bartomeu Muñoz ja es va arribar a un acord i que ara la Nuria 
Parlón el vol canviar. En tot aquest procés es troben amb les butlletes que, en la seva opinió, 
han de servir per legitimar el Rock-Fest i afegeix que ells no poden estar d’acord amb aquestes 
butlletes que no porten DNI i a sobre han canviat a la meitat del procés; així que per ells el 
procés no és vàlid i no te garanties.  

- La Sra. Lidia Montero demana calma i comenta que no entén perquè els aclariments afegits a 
les caselles de la clariana i del bosc fluvial, de la butlleta, invalida tot el procés.  

- El Sr. Pep Palacios explica que és un empipament que ve de lluny, que ja amb el Bartomeu 
Muñoz es va arribar a un acord i que ara es vol enfrontar als joves amb ells.  

- El Sr. Miquel Roig aclareix que l’espai per zona verda sempre s’ha anat augmentant, mai s’ha 
reduït i que no és cert que en la zona de parc es superi el % d’equipaments (cal tenir en compte 
que el Puig Castellar i l’antiga escola Nicolas Longarón (actualment l’EOI) no es poden quantificar 
com equipaments afegits ja que formen part de Can Zam des de fa més 40 anys)   

- El Sr. Pep Palacio continua dient que ja estem en una superfície del 40% destinada a 

equipaments i que mai s’ha vertebrat el parc com a verd i frondós i creu que això nomes hi cap 

en aquesta II fase. Recorda que durant anys tots els partits i el regidors han volgut fer moltes 

coses a Can Zam però no hi cap tot.  

El Sr. Josep M Cortés explica que Sta. Coloma té una dinàmica pròpia i que cal reconèixer tota la 

lluita que s’ha fet fins ara. Diu que la seva visió de la ciutat es dintre de l’àrea metropolitana i 

que cal tenir una visió més panoràmica per abordar el tema. Creu que l’urbanisme, a més de fer 
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dibuixos, és també parlar dels usos de l’espai. Opina que cal defensar el treball de tots i que s’ha 

de tenir en compte la resta de l’espai que envolta a la ciutat, el riu, la muntanya, el mar, etc. 

També creu que cal escoltar als joves que són el futur i poden tenir una visió diferent del 

projecte.  

En la seva opinió delimitar Can Zam com el gran parc central de la ciutat redueix les possibilitats   

ja que ell quan passeja transita pel Parc de la Bastida, per les ermites de la Serra de Marina i 

acaba a Can Zam. Creu que tenir un gran parc com en altres ciutats, el del Retiro o la Casa de 

Campo,  no és possible. Creu que Sta. Coloma és una ciutat compacte i cal fer compatibles els 

espais funcionals. Un exemple podria ser l’esplanada del Fòrum on les portes estan sempre 

obertes i es poden tancar nomes per coses concretes. També reconeix que han hagut moltes 

lluites durant anys per preservar aquest espai.  

- El Sr. Pep Palacio diu que les entitats de la Plataforma de la Serra de Marina i el pac de Can Zam 

ja van acceptar el disseny de la I fase per acollir activitats i que aquesta segona fase ha de ser 

verd i frondós.  

En aquest moment hi ha varies persones que s’aixequen i volen marxar ( Srs. Pep Palacio, Ferran 

Lopez, Angel Pla i Santiago Tornero). Tot i el prec de la Sra. Lidia Montero abandonen la reunió. 

- La Sra. Angelita Peláez  considera el tema complex ja que hi ha molta lluita darrera i que cal 

tenir en compte les circumstàncies.  

- La Sra. Isuka Palau planteja que la proposta per al desenvolupament del treball de la comissió 

era donar lectura als acords de l’any 2006 (que tenen tots en les carpetes) i a partir d’aquest 

punt veure com s’acaben de concretar els usos  de la II fase.  

- La Sra. Angelita Peláez afegeix que per continuar parlant del tema cal comptar amb el joves.  

-La Sra. Isuka Palau informa que segons la llei 10/2014, de processos participatius n’hi ha de tres 

tipus, consultes referendàries (que no és possible desenvolupar per suspensió), consultes no 

referendàries i processos participatius, que sovint es fan mitjançant enquestes o altres 

instruments com és el cas de Can Zam i que no recompta vots sinó que recull opinions i/o 

propostes; per això no és necessari demanar el DNI. També recorda, en al·lusió al comentari 

anterior de la Sra. Peláez que la comissió de juniors és per donar cabuda als joves que no van 

participar en els debats anteriors sobre Can Zam.  

- El Sr. Enrique opina que no és normal que les persones que han marxat hagin donat els seus 

arguments i en acabar, hagin marxat rebutjant sentir als demés.  

- El Sr. Josep M Cortés creu que les persones que han marxat ho han fet perquè han volgut i és 

una posició legítima, segurament són activistes i tenen una visió de la ciutat molt determinada. 

Creu que Sta. Coloma és molt plural i que hi ha altres formes de veure la ciutat i altres visions 

per entendre l’espai.  

- El Sr. Jordi Olivés recorda que des de l’inici del debat de Can Zam s’ha demanat un espai verd i 

frondós i que té la sensació que potser s’ha anat aplaçant, i no està d’acord amb enfrontar les 
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dues idees de parc, es cert que a la II fase no hi cap tot, però si pensem en el parc com a un 

conjunt segur que caben més coses i creu que no s’ha de ser dogmàtic.  

- La  Sra. Isuka Palau diu que l’Ajuntament no vol crear cap dicotomia entre parc verd i frondós i 

el RocK-Fest, diu que tot hi cap i que es poden plantejar altres usos i altres espais incorporats en 

fase 1 i/o compatibles amb el parc frondós . Diu que l’Ajuntament no vol de cap manera una 

esplanada per ser utilitzada nomes 3 vegades l’any i per tant l’objectiu és poder parlar de tot.    

- La Sra. Lidia Montero diu que les persones que han marxat és perquè han volgut i que cal 

seguir amb els treballs de la comissió. En relació a la zona de parc frondós apunta que en altres 

debats ha sorgit la preocupació per la seguretat dintre del parc.  

- El Sr. Albert Noguera opina que cal anar amb compte amb l’argument de què els espais verds 

són  insegurs, ell no està d’acord.  

- El Sr. Josep M. Cortés indica que cal tenir-ho tot en compte, proposa estudiar com funcionen 

altres parcs de les mateixes característiques que Can Zam i veure cóm han gestionat tot l’espai.  

- El Sr. Albert Noguera considera que per fer actes multitudinaris ja es va fer una zona dura, al 

costat del llac que compta amb una graderia, que li agradaria tenir un parc com el de la 

Ciutadella a Sta. Coloma i que els usos poden conviure però amb un límit de capacitat, i que cal 

estudiar diferents possibilitats.   

- El Sr. Josep M. Cortés  recorda que cada país i cada zona té la seva pròpia tipologia de parc, i 

que fora bo fer un estudi sobre la polivalència, l’estètica, l’impacte, etc. per veure què tipus de 

parc volem.  

- La Sr. Pilar Gimenez diu que en la FAVGRAM han debatut el tema i que els agradaria un espai 

polivalent on es puguin fer moltes coses, creu que a  la II fase a més  de verd i frondós es poden 

fer més coses.  

- El Sr. Pepe Velasco diu que des de la perspectiva del Servei de Cultura que és qui programa 

l’activitat cultural de l’espai l’aportació del SR. Jordi Olivés és molt interessant ja que és cert que 

en el conjunt del parc caben moltes coses. Reitera des de l’Ajuntament no es vol hipotecar res, i 

creu que pot haver-hi coexistència entre la frondositat i l’activitat al parc. Recorda que l’espai 

per posar la fira d’atraccions era on són ara les pistes d’atletisme i per això s’ha hagut de 

desplaçar i dignificar l’espai on s’ubica ara. També informa que no es té la intenció de sobre 

programar activitat en aquest espai i que s’estan declinant peticions que es reben. També 

informa que és necessari tenir un espai per fer l’activitat de Festa Major i posar la fira d’entitats i 

la fira d’atraccions i que aquest és l’únic espai que ho permet per la llunyania amb els edificis 

d’habitatge.  

- El Sr. Albert Noguera manté que els “chiringuitos “ es podrien posar en un altre espai com el 

passeig davant del riu, i els concerts a la plaça dura que hi ha davant del llac.   

- El Sr. Pepe Velasco comenta que al passeig ample del costat del riu no hi caben totes les 

necessitats, i que en aquest moments hi ha un debat obert sobre l’aforament dels espectacles 

de la Festa Major a la Pça. de la Vila. Si, com proposen els Mossos d’Esquadra, per motius de 
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seguretat cal portar els espectacles a Can Zam no es poden posar al costat del llac enfocats als 

edificis pels problemes del soroll.  L’escenari, per evitar molèsties als veïns, s’hauria de posar a 

l’espai on es fa el RocK-Fest.   

- La Sra. Isuka Plau demana si amb totes aquestes aportacions i en aquesta nova situació estem 

o no en disposició de tancar el debat i fer un dictamen d’aquesta comissió.  

- El Sr. Albert Noguera diu que no s’ha arribat a cap acord, però ell creu que es pot fer un 

informe amb tot el que s’ha dit per tancar aquesta etapa.  

- La Sra. Isuka Palau creu que fins el dia 5 de novembre es pot redactar un informe que reculli 

tots els debats i propostes d’aquesta comissió i fer la primera reunió conjunta, que estava 

prevista, amb la comissió de juniors.  

- El Sr. Albert Noguera informa que ell conclourà la seva labor amb l’entrega de l’informe.  

- La Sra. Lidia Montero informa que el grups municipals de Som Gramenet i GE-ICV-EUiA han 

sol·licitat un Ple especial per demanar l’anul·lació del procés participatiu de Can Zam i s’ha 

decidit fer aquest Ple el proper dia 24 d’octubre.  

Finalment, agraeix a tots i a totes la participació en aquesta comissió, les aportacions fetes i el 

treball realitzat. 

 

Es tanca la reunió recordant que es redactarà un informe i que es convocarà la reunió conjunta 

amb la comissió de juniors.   

 

Merche Fdez. Ruzafa  

Tècnica de participació Ciutadana  

 

 

 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 
 

 
 

 3.- Comissió de Júniors 

  
 
 

 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 
 

 
 

a) Ordres del dia 

  
 
 

 



 

 

 

 

 

ORDRE DEL DIA DE LA COMISSIÓ CONSTITUTIVA JÚNIOR DE CAN ZAM 
Mas Fonollar 

Data: 26/09/2017 

 

 

1. Aprovació de l’ordre del dia. 

2. Proposta de constitució de la taula. 

3. Aprovació del Reglament de Funcionament. 

4. Elaboració conjunta i aprovació del calendari de 

reunions. 

5. Elecció de membres per a la Comissió Mixta de 

Seguiment del procés. 

6. Diversos. 

 



 

 

 

 

 

ORDRE DEL DIA DE LA SEGONA REUNIÓ DE LA COMISSIÓ JÚNIOR DE CAN ZAM 
Mas Fonollar 

Data: 05/10/2017 

 

 

1. Revisió de l’acta de la sessió anterior 

2. Llistat de membres de la comissió. 

3. Nomenament dels dos membres de la comissió de 

seguiment. 

4. Aprovació calendari. 

5. Debat. 

 



 

 

 

 

 

ORDRE DEL DIA DE LA TERCERA REUNIÓ DE LA COMISSIÓ JÚNIOR DE CAN ZAM 

Mas Fonollar 

Data: 19/11/2017 

 

 

1. Revisió i aprovació de l’acta de la sessió anterior. 

2. Debat sobre el model de parc. 

3. Diversos. 

 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 
 

b) Reglament 

  
 
 

 



 

 

 

PROPOSTA DE REGLAMENT DE FUNCIONAMENT DE LA COMISSIÓ JÚNIORS DE CAN ZAM 

 La Comissió estarà formada pels membres de la Mesa i els membres inscrits abans de 

la realització de la segona reunió. La Comissió, però, és oberta a la participació en els 

debats de tots i totes els no inscrits que vulguin venir a les reunions, amb veu però 

sense vot. 

 El procés de presa de decisions s’establirà, doncs i sempre que sigui possible, per 

consens. Només en cas que no sigui possible el consens, es faran constar les diferents 

propostes amb els suports corresponents. 

 Només tindran vot en la presa de decisions els membres que hagin assistit a més del 

50% de les reunions de la comissió. 

 Els i les membres de l’Ajuntament podran expressar les seves opinions respecte a una 

proposta determinada, però el seu suport no serà comptabilitzat. 

 La Presidència de la Mesa estarà formada pel President o presidenta, un/a tècnic/a de 

Participació de l’Ajuntament i el secretari redactor. 

 El Secretari/a redactor tindrà el suport del tècnic/a de l’Ajuntament per a elaborar les 

actes de sessions. Però, sobretot, serà el responsable de la redacció de l’Informe final 

que, amb les diferents aportacions decidides, es durà a aprovació inicial durant la 

darrera reunió de treball de la Comissió i a ratificació a la fi de tots els debats 

establerts en el calendari. 

 La participació organitzada dels i les membres de la Comissió Júnior no impedeix la 

seva participació individual mitjançant la butlleta publicada a tal efecte. 

 Els i les membres de la Comissió Júnior no podran participar en les activitats adreçades 

a la ciutadania i que tinguin un nombre limitat de places. La preferència d’inscripció 

està reservada als veïns i veïnes de la ciutat. Tot i això, en cas que es mostri interès a 

participar en alguna d’aquestes activitats, es plantejarà  una activitat similar dirigida 

als membres de la comissió. 

Pel que fa al Reglament Municipal de Participació i Govern Obert, són d’especial aplicació els 

següents articles: 

Article 5.1.a) Els membres del govern municipal facilitaran l’accés a tota la informació (de la 

Fase II de Can Zam) que tingui caràcter públic d’acord amb les lleis. 

Article 8.1.a) Es limita el dret a la informació, i per extensió a les al·lusions que es puguin 

produir en la Comissió, i que puguin afectar als drets fonamentals protegits per la Constitució, 

especialment el dret a la intimitat personal o familiar, la seguretat personal, la imatge, l’honor, 

el secret de les comunicacions i la llibertat religiosa i ideològica. 

 



Article 24. Tots els mitjans de participació tenen caràcter consultiu d’acord amb l’article 69 de 

la llei 7/1985 (règim local) i l’article 154.2 del Decret Legislatiu 2/2003 (llei municipal i de règim 

local de Catalunya). 

Article 26.5. La memòria o l’informe de resultats realitzats per la Comissió s’hauran 

d’incorporar al corresponen expedient administratiu amb el detall de les aportacions 

realitzades. 

Article 30.4. Els Presidents de la Mesa vetllaran perquè es compleixin els requisits de respecte, 

llibertat, igualtat de tracte i eficàcia de les sessions. 

Article 31.1. Les opinions expressades durant els debats i les seves conclusions han d’ésser 

recollides en actes resum que han de ser validades pel mateix grup que les ha produït. En 

qualsevol cas, aquestes actes han d’ésser transmeses a totes les persones participants i s’ha 

d’habilitar un període de temps, no inferior a cinc dies, perquè es puguin presentar esmenes 

de correcció. 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 
 

c) Calendari provisional 
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Direcció de Participació 

 

 

 

 

 

PREVISIÓ DE CALENDARI DE LA COMISSIÓ DE JÚNIORS DE CAN ZAM  

 

DATA  CONTINGUT 

26/09 Constitució de la Comissió i primer debat. 

5/10 Segon debat: model de parc i usos.  

19/10 Tercer debat: model de parc i usos. 

 Aprovació inicial del dictamen per mitjans 

electrònics. 

13/11 Reunió d’intercanvi : veterans i juniors   

16/11 Reunió d’intercanvi : veterans i juniors 

21/11 Reunió i debat amb l’Alcaldessa 

 Aprovació definitiva per mitjans 

electrònics. 

 

 

 

 

 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 
 

d) Actes 
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 ACTA DE REUNIÓ ORDINÀRIA Núm. 1 (1) - COMISSIÓ JÚNIOR 

Data: 26/09/2017   Hora: 18:00 h – 20:30 h   Lloc: CRJ Mas Fonollar 

 

 

 

PRESENTACIÓ 

 

 

 

 

En data 26 de setembre de 2017, a propòsit de la creació de la comissió constitutiva 

júnior per decidir els usos de la fase II del parc de Can Zam, es reuneixen els membres 

a continuació citats: Sr. Jordi Mas, Sra. Alvaro Rodilla, Sra. Marta Ortiz, Sra. Isuka Palau, 

Sra. Nico Villena, Sr. Àlex Díez, Sra. Leticia Gómez, Sr. Adrià Ballester, Sra. Lorena 

Bedmar, Sra. Gemma Martínez, Sra. Andrea Gutiérrez i Sr. Josué Aguedo, veïns i veïnes 

de la ciutat de Santa Coloma de Gramenet, els cinc primers membres de l’Ajuntament 

de Santa Coloma. Es recorda, però, que la comissió roman oberta i és de caràcter 

voluntari, motiu pel qual poden participar-hi noves persones en properes sessions i 

sumar-s’hi aquelles que han expressat el seu desig en participar i que, per motius 

diversos, no han pogut assistir el dia 26 de setembre. El lloc de trobada és el Centre de 

Recursos Juvenils Mas Fonollar, situat al carrer Sant Jeroni, núm. 1-3, de la localitat 

referida.  

 

 
 

ORDRE DEL DIA 

 

 

 

1. Aprovació de l’ordre del dia 

Es fa la corresponent aprovació de l’ordre del dia de la sessió a càrrec de la Sra. Marta 

Ortiz, Tècnica de Participació de l’Ajuntament, amb els sis punts assenyalats en aquest 

apartat. La Sra. Ortiz és l’encarregada d’explicar la distribució de l’ordre del dia. 

 
 

 

 

2. Proposta de constitució de taula 

La comissió està formada pels membres de la taula, així com pels membres inscrits 

abans de la reunió constitutiva del dia 26 de setembre. No obstant, donat el caràcter 

obert i participatiu de la comissió, roman oberta a la incorporació dels ciutadans i les 

ciutadanes que hi vulguin formar part de la comissió júnior fins que es celebri la 

propera reunió. El Sr. Adrià Ballester és escollit pels membres de la comissió amb el 

càrrec de President, el Sr. Josué Aguedo com a Secretari/Redactor, i la Sra. Marta Ortiz 

com a Tècnica de participació de l’Ajuntament.  

 
 

 

 

3. Aprovació del Reglament de Funcionament 

És aprovat el Reglament de Funcionament de la comissió júnior de Can Zam amb 

l’aprovació dels set punts que hi consten. La Sra. Leticia Gómez fa una observació 
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sobre el punt número 7 i la Sra. Marta Ortiz fa la corresponent explicació. La  Sra. Ortiz 

proposa programar noves activitats adreçades als i les membres de la comissió per  

ACTA DE REUNIÓ ORDINÀRIA Núm. 1 (2) - COMISSIÓ JÚNIOR 

 

aprofundir en el coneixement del tema que ens ocupa, en el cas que els membres de la 

comissió demanin participar també en les activitats organitzades pensades en un 

primer moment per als ciutadans i les ciutadanes que no formen part de cap de les 

comissions. 

 
 

 

 

4. Elaboració conjunta i aprovació del calendari de reunions 

La Sra. Marta Ortiz presenta la previsió de calendari de la comissió júnior, què té la 

següent distribució: 

 

 

 

 

 

 

DATA CONTINGUT 

26/09 Constitució de la comissió i primer debat 

5/10 Segon debat: model de parc i usos 

s/d Altres (si és necessari) 

 Aprovació inicial del dictamen per mitjans electrònics 

A determinar Reunió d’intercanvi: veterans i júniors 

A determinar Reunió i debat amb l’alcaldessa 

 Aprovació definitiva per mitjans electrònics 

 
 

 

 

5. Elecció de membres per a la Comissió Mixta de Seguiment del procés 

Donat que en la sessió d’avui no hi eren presents molts dels participants de la 

comissió, serà en la propera reunió quan es triïn els dos membres de la comissió júnior 

que, conjuntament amb dos membres de la comissió de veterans, constituiran la 

comissió de seguiment del procés. 

 
 

 

 

6. Diversos 

No s’han registrat dades significatives en aquest apartat. 

 

 
 

DESENVOLUPAMENT DELS CONTINGUTS 

La Sra. Marta Ortiz, com a Tècnica de Participació de l’Ajuntament de Santa Coloma, 

dóna per iniciada la sessió constitutiva de la comissió júnior de la II fase del parc de  

Can Zam a les 18:10 minuts. La Sra. Ortiz presenta l’ordre del dia, la qual és aprovada 

pels membres assistents de la comissió: Sr. Àlex Díez, Sra. Leticia Gómez, Sr. Adrià 

Ballester, Sra. Lorena Bedmar, Sra. Gemma Martínez, Sra. Andrea Gutiérrez i Sr. Josué 

Aguedo. També hi són presents: Sr. Jordi Mas, Sr. Alvaro Rodilla, Sra. Marta Ortiz, Sra. 

Isuka Palau i Sra. Nico Villena, membres de l’Ajuntament de Santa Coloma. En tot  
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moment i des d’un principi, s’informa que la participació dels membres amb ocupació 

professional a l’Ajuntament és per donar suport als membres de la comissió i expressar 

les seves opinions i punts de vista sobre el tema exposat. Els membres de la comissió 

tenen accés a la proposta de Reglament de Funcionament de la comissió i al 

Reglament Municipal de Participació i Govern Obert des de l’inici de la sessió 

constitutiva. 

 

El Sr. Adrià Ballester és nombrat President de la comissió júnior i el Sr. Josué Aguedo 

Secretari/Redactor. El President serà l’encarregat de moderar les sessions i el 

Secretari/Redactor el responsable de la realització de les actes de les sessions i de la 

confecció de l’informe final, el qual recollirà amb exactitud les valoracions i decisions 

de la comissió en relació a la fase II del parc de Can Zam. El Secretari/Redactor 

comptarà amb el suport de la Tècnica de Participació de l’Ajuntament per a 

l’elaboració de les actes de les sessions i de l’informe final. 

 

Es fa la presentació de la proposta de Reglament de Funcionament de la comissió, així 

com del Reglament Municipal de Participació i Govern Obert i els seus articles 5.1. a, 

8.1 a, 24, 26.5, 30.4 i 31.1, sense que cap dels membres manifesti alguna incidència o 

discrepància amb el Reglament Municipal de Participació i Govern Obert. No obstant, 

s’acorda revisar el punt número 7 de la proposta de Reglament de Funcionament de la 

comissió per garantir la participació dels membres de la comissió en activitats similars 

a les que s’adrecen a la resta de la ciutadania per aprofundir en el coneixement dels 

usos que pot tenir la fase II del parc de Can Zam, a petició de la Sra. Leticia Gómez. 

 

I, a petició de la Sra. Lorena Bedmar, s’acorda afegir en el Reglament de Funcionament 

de la comissió que només tindran dret a vot en els acords presos per la comissió 

aquelles persones, membres de la comissió, que hagin assistit a més de la meitat de les 

sessions.  

 

La Sra. Isuka Palau, com a Responsable de l’Àrea de Participació, demana el torn de 

paraula per expressar la petició de la comissió de veterans de fer dues trobades 

d’intercanvi d’opinions en canvi d’una com està previst en el calendari de reunions. La  

comissió júnior dóna el seu vistiplau. La Sra. Palau comenta sobre els dubtes 

transmesos per la comissió de veterans en relació a l’opció número deu de la butlleta 

de participació i el Sr. Jordi Mas complementa i reforça l’explicació de la Sra. Palau. El 

Sr. Mas assenyala la importància de tenir en compte la dinamització del parc, així com 

la millora de la vegetació i el reforçament dels usos que es poden oferir en un futur. 
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L’efectivitat de la proposta número deu, l’esplanada multiusos, és l’opció més 

qüestionada pels membres de la comissió, concretament per la Sra. Gemma Martínez i 

la Sra. Lorena Bedmar, en relació als decibels dels macroconcerts que s’han celebrat en 

els darrers anys als terrenys destinats a la fase II, i a l’accés al parc durant els dies en 

els què hi tenen lloc. El Sr. Adrià Ballester també fa ressò a la falta d’aparcament a la 

zona durant la celebració dels esdeveniments musicals. El Sr. Alvaro Rodilla assenyala 

que a la zona hi ha la possibilitat de transport públic i que aquests esdeveniments 

resulten un bon motiu per fomentar el seu ús. 

 

El Sr. Ballester apunta la projecció internacional dels macroconcerts com a factor 

positiu per a la ciutat. La Sra. Andrea Gutiérrez afegeix a la darrera consideració del Sr. 

Ballester l’estímul que suposa per al comerç local aquests esdeveniments. El Sr. Josué 

Aguedo recolza l’argument de la Sra. Gutiérrez i la Sra. Martínez es mostra contrària a 

l’aportació de la Sra. Gutiérrez i planteja quins beneficis obté l’Ajuntament amb la 

celebració de macroconcerts. 

 

El Sr. Mas recorda que l’Ajuntament no rep cap mena de compensació econòmica a 

propòsit dels esdeveniments musicals plantejats, així com l’auge promocional de la 

ciutat que ofereixen aquests esdeveniments, i també el seu factor solidari gràcies a les 

campanyes solidàries que l’Ajuntament du a terme en la ciutat durant la seva 

celebració i que tenen una resposta positiva per part de la ciutadania. 

 

La Sra. Palau, en resposta a la Sra. Martínez, què planteja com a dubte quina és la 

forma de control de les votacions, a la que es suma la Sra. Bedmar, garanteix que es 

comprova quins veïns i veïnes han exercit el seu dret a vot a través del padró 

municipal. La Sra. Bedmar apunta que Can Zam és una zona de priorització de la 

qualitat de l’aire i manifesta que aquest fet és incompatible amb la realització de 

macroconcerts en un parc “verd i frondós”. 

 

La Sra. Gutiérrez i la Sra. Gómez mostren el seu interès pels carrers pròxims al parc de 

Can Zam. El Sr. Mas  ofereix les corresponents explicacions a la comissió al respecte de 

la qüestió plantejada per la Sra. Gutiérrez i la Sra. Gómez. 

 

Tant la Sra. Villena com la Sra. Ortiz, recorden la importància de pensar i oferir 

propostes que promoguin un debat constructiu i de qualitat amb l’objectiu de decidir 

entre tots i totes la millor opció per a la fase II del parc de Can Zam. 
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La Sra. Bedmar proposa que cadascun dels assistents defineixi la seva interpretació 

sobre el concepte “frondositat” amb vistes a properes sessions i, en darrer terme, el 

Sr. Rodilla assenyala que aquest vol ser un procés participatiu ampli, mostra d’això són  

les vint propostes entre les què es poden triar, així com la consideració per la feina que 

diferents entitats i moviments polítics de la ciutat han fet i fan en relació al parc de Can 

Zam i a la Serralada de Marina. 

 

ACORDS  

Els acords de la primera sessió de la comissió júnior de Can Zam han estat els següents: 

 

1. Es dóna l’aprovació a la realització de dues sessions d’intercanvi d’opinions amb els 

membres de la comissió sènior, de veterans, a petició d’aquesta. 

 

2. La  Sra. Marta Ortiz s’ofereix per estudiar la possibilitat d’organitzar noves activitats 

adreçades als i les membres de la comissió per aprofundir en el coneixement dels 

possibles usos de la fase II del parc de Can Zam, en el cas que els membres de la 

comissió demanin participar també en les activitats organitzades pensades en un 

primer moment per als ciutadans i les ciutadanes que no formen part de cap de les  

comissions. Es considera modificar el punt número 7 de la proposta de Reglament de 

Funcionament, a petició de la Sra. Leticia Gómez.  

 

3. S’acorda que només tindran dret a vot en els acords presos per la comissió aquelles 

persones, membres de la comissió, que hagin assistit a més de la meitat de les 

sessions. Cal afegeix aquesta mesura en el Reglament de Funcionament de la comissió. 

 

4. La Sra. Lorena Bedmar proposa que cadascun dels assistents defineixi la seva 

interpretació sobre el concepte “frondositat” amb vistes a properes sessions. I les 

Sres. Nico Villena i Marta Ortiz insisteixen en la idea de concretar les propostes i 

valoracions per obtenir-ne el màxim de profit.  

 

5. Es demana respecte vers els diferents punts de vista manifestats per tots els 

membres de la comissió, així com mantenir un debat constructiu i de qualitat per 

obtenir els resultats més eficients a propòsit del futur dels usos de la fase II del parc de 

Can Zam. 

 

6. La propera sessió de la comissió júnior està prevista per al dia 5 d’octubre de 2017. 
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La primera reunió per a la constitució de la comissió júnior es dóna per finalitzada a les 

20:30 hores. 

 

 

SIGNATURES 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Santa Coloma de Gramenet, a 26 de setembre de 2017 

 



                                                                  

 

 

 

 

 

                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                          

 
 

 

 

 

 

 
 

                                                                           PROCÉS PARTICIPATIU 

FASE II DEL PARC DE CAN ZAM 

 

 ACTA DE REUNIÓ ORDINÀRIA Núm. 2 (1) - COMISSIÓ JÚNIOR 

Data: 05/10/2017   Hora: 18:30 h – 20:15 h   Lloc: CRJ Mas Fonollar 

 

 

 

PRESENTACIÓ 

 

 

 

 

En data 5 d’octubre de 2017, a propòsit de la segona reunió de la comissió júnior per 

decidir els usos de la fase II del parc de Can Zam, es reuneixen els membres que van 

assistir a la darrera reunió: Sr. Jordi Mas, Sr. Álvaro Rodilla, Sra. Marta Ortiz, Sra. Isuka 

Palau, Sra. Nico Villena, Sra. Leticia Gómez, Sra. Lorena Bedmar, Sra. Gemma Martínez, 

Sra. Andrea Gutiérrez, Sr. Adrià Ballester i Sr. Josué Aguedo; els dos darrers en qualitat 

de President i Secretari / Redactor respectivament. El Sr. Àlex Díez, present a la reunió 

de dia 26, és absent al inici d’aquesta sessió, però s’incorpora minuts més tard. 

 

Tanmateix, donat el caràcter voluntari de la comissió, assisteixen a la convocatòria del 

dia nous veïns i veïnes què, per motius diversos, no van poder assistir-hi el dia 26 tot i 

en alguns casos haver-se inscrit prèviament. A continuació, es cita la relació dels noms 

d’aquelles persones que van demanar torn de paraula durant la jornada: Sr. / Sra.: 

Belinda Morillo, Gemma Martínez, Leticia Gómez, Adrià Ballester, Josué Aguedo, Jesús 

Fernández de Mera, Jesús García, Sergio Vera, Víctor Peñarubia, Andrea Gutiérrez, 

Alba López, Ismael Fraile, Berta López, Tania Sanchís, Lorena Bedmar, Javi, María, 

Jonathan, Rosa, i els membres de l’Ajuntament: Marta Ortiz, Jordi Mas, José Velasco, 

Isuka Palau i Álvaro Rodilla, entre altres representants què no van participar-ne 

activament.  

 

El lloc de trobada és el Centre de Recursos Juvenils Mas Fonollar, situat al carrer Sant 

Jeroni, núm. 1-3, de Santa Coloma. 

 
 

ORDRE DEL DIA 

 

 

 

1. Revisió de l’acta de la sessió anterior 

Té lloc la revisió de l’acta corresponent a la sessió del dia 26 de setembre de 2017 i es 

presenten els punts a tractar en la sessió que pertoca amb data 5 d’octubre de 2017, a 

càrrec de la Sra. Marta Ortiz, amb els punts assenyalats en aquest apartat.  

 
 

 

 

2. Llistat de membres de la comissió 

La comissió està formada pels membres de la Mesa: Sr. Adrià Ballester, Sr. Josué 

Aguedo i Sra. Marta Ortiz, així com pels ciutadans de Santa Coloma que han expressat 

el seu desig en formar part de la comissió júnior per decidir els usos de la fase II del 

parc de Can Zam. Des de la data de signatura (5 d’octubre de 2017) de la present acta 

ja no s’hi poden afegir nous participants. No obstant, per garantir el caràcter obert i  
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participatiu de la comissió, en els debats poden participar altres veïns i veïnes què no 

s’hagin inscrit prèviament, a data 5 d’octubre de 2017, però que vulguin expressar la 

seva opinió o posicionaments en els debats sense, no obstant això, dret a vot. 

 
 

 

 

3. Nomenament dels dos membres de la comissió de seguiment 

Es sotmet a votació els dos membres que formaran part de la comissió de seguiment. 

Presentades les candidatures de les Sres. Leticia Gómez, Gemma Martínez i Belinda 

Morillo, els resultats obtinguts es distribueixen de la forma següent:  

 

CANDIDAT/-A* VOTS A FAVOR 

Sra. MORILLO, BELINDA 29 vots 

Sra. GÓMEZ, LETICIA 4 vots 

Sra. MARTÍNEZ, GEMMA 0 vots 

 Total de vots emesos:                                             
33 vots 

 

* Amb l’escrutini dels vots emesos fet, la Sra. Belinda Morillo i la Sra. Leticia Gómez 

són nombrades formalment “membres de la comissió de seguiment” amb les tasques i 

funcions corresponents a l’esmentada designació, segons el Reglament Municipal de 

Participació i Govern Obert. 

  
 

 

 

4. Aprovació del calendari 

La Sra. Marta Ortiz mostra la distribució de les properes sessions de debat. S’acorda la 

data del dijous 19 d’octubre com a dia per a la realització del següent debat de la 

comissió júnior. 

 

 

 

 

 

 

DATA CONTINGUT 

26/09 Constitució de la comissió i primer debat 

5/10 Segon debat: model de parc i usos 

19/10 Tercer debat: model de parc i usos 

 Aprovació inicial del dictamen per mitjans electrònics 

13/11 Reunió d’intercanvi: veterans i júniors 

16/11 Reunió d’intercanvi: veterans i júniors 

21/11 Reunió i debat amb l’alcaldessa 

 Aprovació definitiva per mitjans electrònics 
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5. Debat 

Es duu a terme el segon debat de la comissió júnior sota el nom: “Model de parc i 

usos” amb la distribució i els acords desenvolupats en els apartats següents. En el 

debat participen els membres de la comissió especificats al full 1, a excepció de la Sra. 

Gemma Martínez, què decideix, voluntàriament, no participar-ne i abandonar la 

comissió. 

 

 
 

DESENVOLUPAMENT DELS CONTINGUTS 

 

 

 

 

La sessió es dóna per encetada amb un vídeo sobre can Zam i el lliurament de la 

carpeta informativa de la sessió. Aquesta inclou el full de l’ordre del dia, el reglament 

de la comissió amb la modificació del punt número 7, tal com va demanar la Sra. 

Leticia Gómez a la darrera sessió, l’acta de la sessió amb data 26 de setembre de 2017 

un plànol del parc del Can Zam i dos articles signats per la segona tinenta d’alcaldessa, 

Sra. Lídia Montero, i l’escriptor i periodista Jaume P. Sayrach en relació a la fase II  del 

parc de Can Zam. 

 

En relació a l’aprovació de l’acta, la Sra. Gemma Martínez expressa la seva 

disconformitat amb aquesta sent recolzada per la Sra. Leticia Gómez. La Sra. Martínez 

al·lega manca de transparència en el desenvolupament del procés participatiu sense 

presentar cap prova específica que demostri la veracitat del seu plantejament inicial. 

La Sra. Isuka Palau, com a responsable de Participació de l’Ajuntament, al seu torn, fa 

els aclariments adients a la situació presentada i el Sr. Josué Aguedo aclareix que el 

contingut de l’acta es correspon amb la versió enviada al departament de Participació. 

 

Es procedeix a la tria dels dos membres que representaran la comissió júnior en la 

comissió de seguiment. Aquesta funció correspondrà a les senyores Belinda Morillo 

(amb 29 vots a favor) i Leticia Gómez (amb 4 vots). Per contra, la senyora Gemma 

Martínez no ha obtingut cap vot. 

 

Un cop aprovat el calendari de les properes sessions (veure punt 4 de l’acta), es 

procedeix al debat. La Sra. Marta Ortiz reprèn el debat en el concepte “verd i frondós”, 

donat que aquest va ser un dels punts més rellevats en la darrera sessió. El Sr. José 

Velasco, com a Tècnic de Cultura, exposa els aspectes més destacables per entendre la 

utilització de Can Zam per a grans esdeveniments. Al llarg de l’exposició, el Sr. Velasco 

assenyala, en relació als festivals de música, que la primera edició del Rock Fest es va 

celebrar com a prova en considerar interessant la proposta de la promotora  
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responsable de l’organització del prestigiós festival, i donat que la superfície de la fase 

II en aquell moment estava buida, va resultar l’espai idoni per a la seva realització.  

 

La Sra. Lorena Bedmar insisteix en que Santa Coloma està considerada, per la seva 

situació, zona de protecció especial en relació a la qualitat de l’aire. Tanmateix, es fa 

menció a la requalificació de la zona verda de Can Zam fent al·lusió al barri del Pilar. La 

Sra. Isuka Palau recorda els acords de 2006 ratificats pel ple (barri del Pilar 

majoritàriament zona de parc frondós). Seguidament, donada la referència orientativa 

de l’extensió de la superfície que acull la fase II —d’aproximadament cinc camps de 

futbol, segons el tinent d’alcaldessa responsable d’Urbanisme, Sr. Jordi Mas— els 

assistents proposen una opció intermitja que permeti la realització dels concerts i que 

mantingui, alhora, l’essència verda del parc en la fase II; aquesta proposta la planteja 

en primer termini el Sr. Jesús Fernández. 

 

A continuació, el Sr. Álvaro Rodilla, com a regidor de Medi Ambient, expressa 

l’agraïment als assistents per la seva implicació en el procés participatiu i recorda la 

importància de crear un debat amb diverses propostes. El Sr. Javi assenyala que el fet  

de que es facin determinades opcions, com el laberint d’arbustos, pot provocar la 

presència de grups conflictius que es concentrin al parc. El Sr. Adrià Ballester considera 

que els terrenys destinats a la fase II no haurien de quedar buits ni tampoc amb una 

vegetació excessivament frondosa.  

 

El Sr. Sergio Vera assenyala la necessitat de “trobar un equilibri sostenible”: acotar el 

parc de manera que es dinamitzi la ciutat i la seva imatge. El Sr. Vera recalca que, a 

propòsit de la bona situació del parc, és convenient adaptar-lo a activitats lúdiques, 

infantils i juvenils. I al·ludeix, alhora, al Canet Rock com a exemple a tenir en compte. 

Es proposa fer una nova reunió (consta en el calendari per al 19 d’octubre), què resulta 

acceptada per la gran majoria d’assistents. 

 

La Sra. María considera que la no realització d’esdeveniments musicals perjudica al 

turisme en la ciutat i que s’hauria de tenir més en compte les necessitats dels 

adolescents. El Sr. Jonathan opina que un lloc amb molta frondositat seria perillós a les 

tardes i els vespres. Tanmateix, considera que s’ha d’aprofitar al màxim les possibilitats 

de la zona i que és compatible l’execució de festivals com el Rock Fest amb un espai 

verd sempre que es delimiti la zona. La Sra. Lorena, en al·lusió a la Sra. María, fa una 

crida al benefici d’un espai verd a la ciutat per a benefici d’aquesta i de la qualitat de 

vida. El Sr. Víctor, de la mateixa manera que la Sra. Lorena Gómez, considera 
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plantejat per alguns assistents, la Sra. Isuka Palau explica que Can Zam és un  
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parc considerat com a “urbà”, segons l’Àrea Metropolitana, i que les opcions entre les 

què es pot triar estan pensades per a un parc amb aquesta consideració. 

 

La Sra. Belinda Morillo hi recalca la repercussió internacional dels festivals i en destaca 

que a Santa Coloma ja hi ha zones verdes i frondoses.  

 

La Sra. Andrea Gutiérrez considera que seria interessant obrir el debat a la valoració 

d’altres equipaments més enllà dels esmentats anteriorment. El Sr. Víctor apunta que 

l’opció del “bike trial” és interessant. La Sra. Tania Sanchís, que no va poder assistir a la 

primera reunió per motius laborals, apunta que els festivals no són un problema, ja 

que com a molt duren 3 dies. Considera que és compatible un parc verd amb 

esdeveniments musicals multitudinaris. El Sr. Adrià Ballester apunta que s’ha de tenir 

en compte les necessitats de la gent gran i els malalts. 

 

El Sr. José Velasco assenyala que també s’ha de considerar els estudis estadístics 

envers l’impacte econòmic dels macroconcerts en el teixit del comerç colomenc, així 

com el nivell de distinció que ofereixen i el benestar dels veïns i les veïnes en temps 

difícils. Deixar enrere la imatge de “ciutat dormitori” i pensar en noves propostes per 

comentar entre tots i totes. El Sr. Velasco agraeix la bona predisposició dels assistents, 

així com la seva implicació tant en aquest procés participatiu com en altres àmbits de 

la ciutat; un exemple d’això és el cas de la Sra. Lorena Bedmar, què ha col·laborat en 

altres projectes de caire ciutadà, com és el cas de la realització d’enquestes. 

 

El Sr. Jesús García considera que l’espai de la fase II és l’idoni per a la realització 

d’esdeveniments musicals. La Sra. Alba López apunta que, a banda d’esdeveniments 

musicals, també es pot aprofitar el terreny per a la realització d’altres actes. El Sr. 

Álvaro Rodilla recolza la proposta de la Sra. Alba López en el sentit de la dualitat: parc 

verd més esdeveniments socioeducatius i solidaris. El Sr. Ismael Fraile, seguint la línia 

del Sr. Velasco, insisteix en la necessitat de fer de Santa Coloma una ciutat viva en la 

què hi hagi oci per als joves. 

 

El Sr. Jordi Mas assenyala que, a propòsit dels festivals i en relació als problemes 

acústics, s’estudiarà quina és la manera de millorar-los en la mesura que sigui possible. 
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La Sr. Berta López proposa que, a banda de la realització dels macroconcerts, també es 

pot aprofitar l’espai de la fase II per fer altres actes de tipus cultural, com ara “El Liceu 

a la fresca”. 
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ACORDS  

Els acords de la segona sessió de la comissió júnior de Can Zam han estat els següents: 

 

1. En general, els membres de la comissió júnior aposten per destinar l’espai de la fase 

II a la realització d’esdeveniments musicals i a altres opcions socioculturals 

compatibles entre sí. 

 

2. Per garantir l’efectivitat i viabilitat del procés participatiu, s’acorda comptabilitzar 

les diferents propostes en la propera reunió, amb la participació de tots els membres 

possibles presents en la reunió del dia 5 d’octubre, ja que alguns van marxar d’hora. 

 

3.  El Sr. Jordi Mas, com a tinent d’alcaldessa responsable d’Urbanisme, es compromet 

a facilitar el número exacte de m2 de la superfície de la fase II per analitzar les 

diferents possibilitats a les què es pot destinar. 

 

4. S’anima a pensar en altres possibles opcions i propostes per exposar-les als altres 

membres de la comissió en la propera reunió i poder valorar-les i estudiar-les entre 

tots i totes. 

 

5. Es demana respecte vers els diferents punts de vista manifestats per tots els 

membres de la comissió, així com mantenir un debat constructiu i de qualitat per 

obtenir els resultats més eficients a propòsit del futur dels usos de la fase II del parc de 

Can Zam. 

 

6. La propera sessió de la comissió júnior està prevista per al dia 19 d’octubre de 2017, 

a les 18:30 h. 

 

La segona reunió de la comissió júnior de la fase II de Can Zam es dóna per finalitzada a 

les 20:15 hores. 
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SIGNATURES 
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Santa Coloma de Gramenet, a 5 d’octubre de 2017 
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 ACTA DE REUNIÓ ORDINÀRIA Núm. 3 (1) - COMISSIÓ JÚNIOR 

Data: 19/10/2017   Hora: 18:30 h – 20:15 h   Lloc: CRJ Mas Fonollar 

 

 

 

PRESENTACIÓ 

 

 

 

 

En data 19 d’octubre de 2017, a propòsit de la tercera reunió de la comissió júnior per 

decidir els usos de la fase II del parc de Can Zam, es reuneixen els membres següents: 

Sr. Jordi Mas, Sr. Álvaro Rodilla, Sra. Marta Ortiz, Sra. Isuka Palau, Sra. Nico Villena, Sr. 

José Velasco, Sra. Petra Jiménez i Sr. Miquel Roig, representants municipals i 

arquitecte, respectivament, i les persones inscrites prèviament i que consten en el 

llistat oficial de participants de la comissió júnior, del qual es lliura una còpia a cadascú 

dels assistents. 

 

A continuació, es procedeix a la relació dels seus noms: Sr. / Sra.: Josué Aguedo, Alba 

Azorín, Adrià Ballester, Leticia Gómez, Berta López, Belinda Morillo, Núria Ruiz, Javier 

Espallargas, Alba Olmo, Danae Carmona, Claudia Gerardo i Joan Moreno —els darrers 

dos membres no formen part de la comissió perquè no es van apuntar a temps i, 

d’acord amb el Reglament de funcionament de la comissió, tenen veu igualment, però 

no vot— i els membres de l’Ajuntament citats anteriorment.  

 

El lloc de trobada és el Centre de Recursos Juvenils Mas Fonollar, situat al carrer Sant 

Jeroni, núm. 1-3, de Santa Coloma. 

 
 

ORDRE DEL DIA 

 

 

 

1. Revisió de l’acta de la sessió anterior 

Té lloc la revisió de l’acta corresponent a la sessió del dia 5 d’octubre de 2017 i es 

presenten els punts a tractar en la sessió que pertoca amb data  19 d’octubre de 2017, 

a càrrec de la Sra. Marta Ortiz, amb els punts assenyalats en aquest apartat. L’acta 

queda pendent de modificació i aprovació un cop s’han fet les esmenes i/o aclariments 

pertinents. 

 
 

 

 

2. Debat sobre el model de parc 

Es duu a terme el tercer debat de la comissió júnior sota el nom: “Model de parc i 

usos” amb la distribució i els acords desenvolupats en els apartats següents. En el 

debat participen els membres de la comissió especificats en la presentació 

introductòria de la present acta. 

 

3. Diversos 
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S’acorda que la primera reunió d’intercanvi entre la comissió de veterans i la de júniors 

serà el proper 13 de novembre i que abans, però, s’haurà de realitzar l’aprovació del 

dictamen inicial de la comissió júnior per mitjans electrònics. 

 

 
 

DESENVOLUPAMENT DELS CONTINGUTS 

 

 

 

 

La sessió es dóna per encetada a les 18:30 hores tot revisant l’acta de la sessió 

anterior, amb data 5 d’octubre de 2017, i fent les corresponents esmenes, les quals es 

citen tot seguit: (i) canviar el nom d’Àlex Díez pel d’Adrià Ballester a l’apartat de 

presentació; (ii) assenyalar, a l’apartat de “Desenvolupament dels continguts” que 

l’acta de la sessió amb data 26 de setembre queda aprovada tot i que sense 

unanimitat: 3 membres de la comissió no la van aprovar: Sres. Gemma Martínez, 

Leticia Gómez i Lorena Bedmar; (iii) revisar el cognom de la Sra. Bedmar, ja que apareix 

una vegada equivocat en l’acta; (iv) incorporar en els acords que la comissió va acordar 

dur a terme opcions d’espai verd (punt 1 bis), a més dels esdeveniments musicals de 

gran magnitud, i (v) afegir en el punt 3 dels acords “superfície destinada als festivals”, a 

propòsit dels metres quadrats destinats a aquest espai. 

 

Abans de començar a debatre, però, la Sra. Isuka Palau precisa posar en avís a la 

comissió de seguiment de la pèrdua del llistat de contactes de la segona sessió de la 

comissió per tal que hi quedi constància. 

 

El debat comença amb l’aportació del Sr. Miquel Roig, arquitecte, qui específica el 

percentatge exacte (25 %) de la superfície actual destinada a la celebració de 

macroconcerts, a petició de la Sra. Leticia Gómez en la darrera reunió de la comissió. 

En aquesta zona no hi hauria arbres, però sí  tractament amb gespa. 

 

Seguidament, es procedeix a valorar les vint propostes entre les què es pot escollir en 

relació al futur de la fase II del parc de Can Zam: I) Tir amb arc. Aquesta opció es 

descartada pels membres de la comissió per possible poc ús i perillositat per als 

infants.  

 

Abans de seguir amb la valoració, la Sra. Palau assenyala que les propostes es 

presenten com a exemple i el Sr. Miquel Roig recorda que seran els tècnics els que 

decideixin la seva viabilitat final. 
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Es continua amb la valoració de les propostes: II) Rocòdrom. Es considera que és una 

proposta versàtil, però es valora conèixer prèviament quanta gent en faria ús de la 

instal·lació; III) Circuits de bici trial. El Sr. Pepe Velasco considera que la ciutadania en  

faria ús i la Sra. Belinda Morillo manté una postura contrària al respecte; IV) Turó 

lliscant: s’apunta que aquesta opció es podria fer a la fase I; V) Horts urbans i Jardí de 

les Ciències: es considera una bona opció, tot i que ja n’hi ha d’altres a la ciutats, per 

tant, no resulta una de les propostes més destacables. El Sr. Roig apunta que seria una 

bona opció per a la propera fase del parc, postura que sosté la Sra. Berta López. El Sr. 

Adrià Ballester assenyala que hi ha horts a la vora i la Sra. Belinda Morillo considera 

que el farien servir poca gent; VI) Tren. Aquesta opció queda descartada. 

 

VII) Gandules. S’assenyala que aquesta opció es podria incorporar a l’opció de 

l’esplanada, ja que les gandules es posarien i es traurien, no serien una instal·lació 

permanent; VIII) Esplanada multiusos. La Sra. Belinda Morillo considera que és una 

bona opció per fer diferents activitats, com el cinema a la fresca o com a punt de 

lectura. Apunta que aquesta opció és compatible amb la proposta de les gandules i 

espai de lectura. La Sra. Petra Jiménez, com a regidora de Cultura, assenyala que 

l’esplanada es podria fer servir en un futur com a espai que englobés les necessitats de 

la Festa Major, si s’escau per motius de seguretat, com l’espai destinat per als firaires, 

la fira d’entitats o el concert de Festa Major. En tot cas, els dies d’usos culturals 

d’aquest espai són pocs per la qual cosa es podrien acompanyar d’un pla de 

dinamització que tingués present l’espai verd. 

 

Arran de la valoració de la Sra. Leticia Gómez sobre els decibels dels esdeveniments 

musicals, s’apunta que qualsevol activitat de caire musical està sotmesa a la valoració 

de contaminació acústica. D’altra banda, el Sr. José Velasco recorda que, per dur-la a 

terme, els tècnics corresponents donen el vistiplau amb anterioritat. Tanmateix, el Sr. 

Velasco apunta que, a hores d’ara, l’orientació dels escenaris roman cap al terme 

municipal de Barcelona, més concretament cap a la Trinitat. Per part de Leticia Gómez 

es proposa novament establir un límit d’esdeveniments anuals en l’explanada 

multiusos. Molts dels membres de la comissió donen el vistiplau a la proposta. 

 

IX i X) Bassa a politja i Circuit lliure d’educació vial. Aquestes opcions queden 

descartades per la comissió. La bassa es considera poc pràctica i molt car el seu 

manteniment i de circuit ja n’hi ha. No obstant això, la Sra. Núria Ruiz proposa fer el 

circuit a l’espai disponible de la fase I; XI) Zona de jocs tradicionals de taula. Es valora 

fer-la a la zona que ocuparia la proposta VIII, però trauria zona verda; XII) Zona de  
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tertúlia. S’assenyala que es faria un ús no gaire productiu donat que ja hi ha espais per 

fer tertúlia a la ciutat. 

 

XIII) Brolladors. Tot i que es considera una bona opció, especialment de cara a l’estiu, 

el Sr. Álvaro Rodilla assenyala la problemàtica de l’important quantitat d’aigua que 

requereix aquesta proposta, mentre que la Sra. Alba Olmo no la considera favorable en 

relació al canvi climàtic i el Sr. Javier Espallargas apunta pensar en si són veritablement 

pràctics. En tot cas, s’ha d’estudiar la seva viabilitat; XIV) Àrea d’esbarjo. El Sr. 

Espallargas considera que es pot convertir en una zona de conflicte entre bàndols. 

Tanmateix, proposa fer a l’espai una zona per a gossos de raça petita separats dels de 

raça gran. La Sra. Núria Ruiz dóna el seu vistiplau i altres membres de la comissió 

també. XV) Glorieta o quiosc musical. No es considera pràctic. A més, s’assenyala que 

ja hi ha una al Parc Europa i no es fa gaire ús. 

 

XVI) Tapissos florals ocasionals. Tot i que no seria una instal·lació permanent, 

s’assenyala potenciar els que ja tenim durant períodes concrets, com ara els tapissos 

del carrer St. Jeroni i els carrers cèntrics de la ciutat, per tant, es descarta; XVII) 

Laberint d’arbustos. No es considera viable a la llarga. Només el Sr. Joan Moreno el 

considera adient; XVIII) Bosc de passeig. S’assenyala que, si finalment resulta escollit 

per la ciutadania, s’hauria de tancar i més si n’hi ha algun tipus de fauna; XIX) Cova o 

gruta. Es descarta des d’un principi per la seva escassa viabilitat, i XX) Porxada. La Sra. 

Leticia Gómez considera que es pot emprar per du a terme diversos actes, com 

trobades de puntaires, una zona amb taules per fer activitats diverses. 

 

Amb tot, la Sra. Leticia Gómez apunta que també seria interessant valorar la viabilitat 

d’una zona, amb la regulació pertinent, de caravanes i el Sr. Javier Espallargas apunta 

crear un espai amb figures diverses, com ara els personatges Disney, tot i que 

posteriorment apunta que molt probablement els trencarien de seguida. 

 

ACORDS  

 

 

Els acords de la tercera sessió de la comissió júnior de Can Zam han estat els següents: 

 

1. Pels motius exposats a l’apartat anterior, la comissió júnior considera propostes poc 

viables i/o que no poden arribar a interessar a la ciutadania les següents: I) Tir mb 

arc; lII) Zona de tertúlia; XV) Glorieta o quiosc musical; XVI) Tapissos florals ocasionals; 

XVII) Laberint d’arbustos, i XIX) Cova o gruta. 
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2. Les propostes III) Circuits de bici trail; V) Horts urbans i Jardí de les Ciències, i XVI) 

Tapissos florals ocasionals es consideren poc pràctiques per a la zona de la fase II, bé 

perquè ja existeixen en altres indrets de la ciutat o a prop o, en un altre cas, perquè la 

seva viabilitat depèn de quantes persones en farien ús. 

 

3. Es considera que propostes com la IV) Turó lliscant o la X) Circuit lliure d’educació 

vial es poden incorporar a la zona de la fase I, si s‘escau, i que altres, com la proposta 

VII) Gandules, donat que no serien instal·lacions fixes, es podrien desenvolupar dins de 

la proposta de l’esplanada multiusos. 

 

4. Es suggereix limitar el nombre d’esdeveniments musicals multitudinaris a un 

màxim de 5 anuals. Tanmateix, es considera adient destinar l’espai de la fase II a 

esdeveniments culturals, com ara els propis de Festa Major, si fos necessari 

posteriorment. 

 

5. Es demana tenir present la contaminació acústica (decibels) i l’orientació dels 

escenaris dels macroconcerts per garantir, en la mesura que sigui possible, el descans 

dels veïns i les veïnes dels voltants del parc de Can Zam. 

 

6. Es considera necessari que  qualsevol de les propostes no es tanquin a l’espai, és a 

dir, rebuig d’una tanca permanent que delimiti el parc. 

 

7. S’admet la possible valoració de la proposta suggerida per la Sra. Leticia Gómez 

(estacionament de caravanes a l’aire lliure) com a una altra preferència a tenir present. 

 

8. Donades les dimensions de la fase II, la comissió conclou que és possible 

compatibilitzar diverses propostes. Remarca, doncs, la compatibilitat entre la proposta 

d’un espai polivalent on puguin realitzar-se esdeveniments musicals amb un espai 

verd. 

 

9. Es demana respecte vers els diferents punts de vista manifestats per tots els 

membres de la comissió, així com mantenir un debat constructiu i de qualitat per 

obtenir els resultats més eficients a propòsit del futur dels usos de la fase II del parc de 

Can Zam. 

 

10. La propera sessió de la comissió júnior està prevista per al dia 13 de novembre de 

2017, què es farà juntament amb la comissió de veterans en el marc de la primera  
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reunió d’intercanvi entre les dues comissions, si bé abans, però, s’haurà d’haver fet 

l’aprovació inicial del dictamen de la comissió per mitjans electrònics.  

 

La tercera reunió de la comissió júnior de la fase II de Can Zam es dóna per finalitzada a 

les 20:15 hores. 

 

 

 

 

 

SIGNATURES 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Santa Coloma de Gramenet, a 19 d’octubre de 2017 

 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 
 
 

 4.- Reunions Conjuntes 

  
 
 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

ORDRE DEL DIA DE LA REUNIÓ D’INTERCANVI DE VETERANS I JÚNIORS 
Centre Cívic Riu 

25/01/2018 

18:00h 

 

 

1. Exposició dictamen veterans per part del secretari 

2. Exposició dictamen júniors per part del secretari 

3. Esmenes i suggeriments presentats 

4. Debat 

5. Aprovació dels acords conjunts 

6. Anunci propera reunió 

 



 

 

 

 

 

ORDRE DEL DIA REUNIÓ DE LES COMISSIONS DE CAN ZAM AMB 

L’ALCALDESSA 

Can Sisteré 

08/02/2018 

18:30h 

 

1. Benvinguda de l’Alcaldessa 

2. Repàs dels acords comuns 

3. Intervenció dels secretaris de les Comissions (si 

s’escau) 

4. Debat amb l’Alcaldessa 

5. Cloenda del procés: informacions i calendari 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 
 
 

a) Actes 
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ACTA 1a. REUNIÓ MIXTA – COMISSIÓ DE VETERANS I JÚNIORS 

            Data: 25/01/18   Hora: 18 h.   Lloc: Centre cívic Riu 

 

 

CONTEXT 

 

 

 

Una vegada realitzades les reunions individuals de la comissió de veterans i de la 

comissió de júniors envers el procés participatiu per decidir quins seran els usos als 

que es destinarà la fase II del parc de Can Zam, amb data 25 de gener de 2018, tal com 

estava previst i un cop finalitzat l’espai de temps, d’acord amb el compliment de 

l’article 50.2 de la Llei Electoral (LOREG), mitjançant la qual quedaven ajornats tots els 

processos participatius fins després de la celebració de les eleccions, va tenir lloc la 

primera reunió conjunta amb representants de totes dues comissions.  

 

ASSITENTS 

 

 

 

Assisteixen a la reunió conjunta els següents membres de la comissió de veterans: Srs./ 

Sres.: Vicente Sánchez, J. Antonio Oliveras, Joaquim Jaumejoan, Pepi Muñoz, E. del 

Pilar Giménez, Antonia Ortega, Ángeles Peláez, Jordi Olivés i José Vates,  i de la de 

júniors: els i les Srs./Sres.: Leticia Gómez, Alba Li, Belinda Morillo i Josué Aguedo. 

Tanmateix, les Sres. Isuka Palau, Nico Villena, Marta Ortiz, Petra Jiménez, Lídia 

Montero i Mireia González, juntament amb els senyors Miquel Roig i Álvaro Rodilla 

també hi són com a representants municipals. El Sr. Josué Aguedo, a més a més, 

assisteix en qualitat de secretari-redactor de la comissió de júniors i el Sr. Albert 

Noguera, com a secretari-redactor de la comissió de veterans, excusa la seva 

assistència. 

 

 

DESENVOLUPAMENT  

 

 

 

La primera reunió conjunta amb membres d’ambdues comissions es va realitzar el 

dijous 25 de gener de 2018 amb el següent ordre del dia, format per 6 punts: (i) 

exposició del dictamen emès per la comissió de veterans per part del secretari; 

exerceix finalment aquesta funció la Sra. Nico Villena davant la disculpada no 

assistència del Sr. Noguera; (ii) exposició del dictamen de la comissió de júniors per 

part del secretari; (iii) esmenes i suggeriments presentats; (iv) debat; (v) aprovació dels 

acords conjunts, i (vi) anunci de la propera reunió. 

 

La Sra. Isuka Palau és l’encarregada de realitzar les funcions de moderadora de la 

sessió. Després de donar la benvinguda i agrair la presència als assistents d’ambdues 

comissions, la Sra. Palau procedeix a l’exposició de l’ordre del dia. Abans, però, 

comunica que, en el moment de la realització de la reunió conjunta, un total de 4.200  
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persones han triat les seves preferències, mitjançant la corresponent butlleta de 

participació. 

 

En la mateixa línia, la Sra. Palau valora positivament el treball que està duent a terme 

el seu equip arran d’aquest procés participatiu i aclareix alguns aspectes que van ser 

exposats durant el transcurs de les reunions individuals.  

Així doncs, es procedeix a l’exposició del dictamen inicial emès per la comissió de 

veterans. A l’informe presentat per la comissió de veterans, es recullen les propostes 

següents: 

 

      a) Nova reinterpretació del parc. Repensar la fase I del parc per veure tot el 

projecte en el seu conjunt i repensar tot el parc: les fases I i II, i que es podria valorar 

encabir esdeveniments amb un alt aforament de gent repartits entre el parc, les àrees 

esportives, etc. 

 

      b) Parc verd i frondós sense nous equipaments. Permet un gran parc central amb 

activitats de nivell local, com la Festa Major o actes i espectacles amb un aforament  

delimitat.  Els usos poden conviure però amb un límit de capacitat per als concerts o 

actes multitudinaris; ja es va fer una zona dura al costat del llac que compta amb una 

graderia i per a la fira d’atraccions es proposen els vials del passeig davant del riu. Les 

casetes, assenyala l’informe, es poden encabir arreu del parc. 

 

      c) Parc verd, frondós i equipat. Pot haver-hi coexistència entre la frondositat i 

l’activitat al parc. Es valora que la fase II del parc disposi d’un espai destinat a més 

usos, com els actes multitudinaris puntuals, un espai per fer l’activitat de Festa Major i 

posar la fira d’entitats i la d’atraccions. 

 
 

 

 

Tot seguit, es procedeix a l’exposició i explicació del dictamen de la comissió de júniors 

per part del secretari-redactor, amb els aspectes següents a destacar: 

 

      a) Parc verd i equipat. La comissió de júniors aposta per destinar l’espai de la fase II 

de Can Zam a la realització d’esdeveniments musicals i a altres opcions socioculturals 

(com el concert i els actes de la Festa Major, si s’escau) compatibles entre sí amb un  

espai verd, tot establint un màxim d’esdeveniments anuals i tenint cura, en la mesura 

de les possibilitats, de la contaminació acústica a causa dels concerts. 

 

El secretari-redactor recorda que es tracta d’un terreny amb una extensió de terreny 

de 51.000 metres2 i que, donades les dimensions de la fase II, la comissió conclou que 
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és possible compatibilitzar diverses propostes tot pensant en que tota la ciutadania 

pugui fer-ne ús del parc. Es remarca, doncs, la compatibilitat entre la proposta d’un 

espai polivalent on puguin realitzar-se esdeveniments musicals amb un espai verd. 

 

El secretari-redactor explica també que durant les reunions de la comissió de júniors 

s’han valorat les diferents possibilitats que presentava la butlleta i en conjunt es va 

procedir a determinar quines eren poc pràctiques o suscitarien un interès menor en la 

ciutadania i quines de les propostes recollides es podien encabir dins de la fase I. 

 

Un cop exposats els dictàmens d’ambdues comissions, seguint l’ordre del dia, la Sra. 

Palau demana a la Sra. Villena si s’ha rebut cap esmena o suggeriment per part d’algun 

dels membres de les comissions. Aquest procediment es podria realitzar fins 24 hores 

abans de la reunió conjunta. La Sra. Villena anuncia que s’ha rebut un aclariment per 

part del Sr. Jordi Mas en relació a què s’entén exactament per equipament (veure 

annex). Arran d’això, el Sr. Miquel Roig, arquitecte, assenyala que, respecte a la fase II 

del parc, donades les característiques tècniques d’aquest espai, s’ha de parlar d’usos i 

no d’equipaments. 

 

Arran de la valoració del Sr. Roig, la Sra. Palau assenyala la possibilitat d’incorporar 

lavabos dins de la fase I, ja que des de fa temps és una demanda d’un bon nombre de 

ciutadans. A partir de la proposta de la Sra. Palau, s’enceta el debat col·lectiu entre els 

diferents participants.  

 

DEBAT 
 

 

 

Arran de l’observació de la Sra. Palau i l’explicació del Sr. Roig, es considera que 

aspectes puntuals, com l’ampliació del quiosc de restauració, no són de rebut dins el 

cas que pertoca, però sí es valora la possibilitat d’incorporar els lavabos públics o, fins i 

tot, food trucks. La Sra. Palau recorda que, en tot cas, qualsevol possibilitat sempre ha 

de ser estudiada per una comissió tècnica i acompanyada, alhora, d’un pla de 

dinamització de l’espai. En aquest sentit, la Sra. Lídia Montero fa referència a aspectes 

de seguretat a tenir en compte per a la viabilitat dels lavabos; el fet de que aquests 

estiguin situats en un lloc on no acostuma a haver-hi un tràfic de gent habitual pot 

comportar actes de vandalisme. 

 

Els Srs. José Vates i Jordi Olivés, membres de la comissió de veterans, recolzen la 

proposta dels lavabos i posteriorment també altres membres. Des de la comissió de  

dones s’assenyala que esdevindria interessant estudiar el parc des d’una perspectiva 

de gènere, així com la necessitat d’augmentar els punts de llum del parc per garantir la  

seguretat ciutadana. La Sra. Montero assenyala que, en el cas de l’àrea de bosc, 

aquesta també hauria de garantir ser segura. Així mateix, el Sr. Vates assenyala que és 



                                                                  
 
 

 
 
 

                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                          
 
 

 
 
 
 
 
 

                   PROCÉS PARTICIPATIU 

                FASE II DEL PARC DE CAN ZAM 

 

4 

totalment lícit la doble funcionalitat del parc, no tan sols amb espectacles com el Rock 

Fest o la Festa Major, sinó també amb activitats esportives, per exemple. 

 

Tanmateix, el Sr. Vates recalca la necessitat de connectar el parc, incloent la fase II, 

amb altres espais propers, com l’escola d’idiomes o el gimnàs, però també amb la 

Serralada de Marina i el parc fluvial. En definitiva, integrar el parc en la ciutat. També 

es comenta la possibilitat d’ampliar el carrer-bici. 

 

La Sra. Petra Jiménez recorda que és molt important tenir present que l’espai destinat 

a la fase II també es pot utilitzar per als actes de la Festa Major i per a altres activitats 

com el cinema a la fresca o la platja urbana, és a dir, valorar l’espai a nivell tècnic. La 

Sra. Belinda Morillo dóna suport al plantejament de la Sra. Jiménez. El Sr. Álvaro 

Rodilla proposa tancar els voltants del parc als vehicles els caps de setmana per tenir 

cura del medi ambient i fomentar alhora l’ús del transport públic. La Sra. Montero 

recolza aquest punt. Un darrer aspecte que s’apunta al debat és tenir present també 

l’orientació dels bafles en  el que als concerts respecta. 

 

La Sra. Alba Li és la responsable de prendre nota dels acords exposats anteriorment. 

 

ACORDS I APROVACIÓ 
 

 

 

Un cop finalitzat el debat conjunt de les comissió de veterans i la de júniors envers el 

procés participatiu per decidir el pla d’usos de la fase II de Can Zam, l’acord al que es 

va arribar, de mutu  acord i per unanimitat per tots els participants presents a la reunió 

conjunta del dia 25 de gener de 2018, ha estat el següent: 

 

 

 

 
 

Compatibilitat de l’espai reservat per a concerts i actes culturals amb un 
espai verd tenint presents els aspectes exposats a continuació, en la mesura de les  

 
 

possibilitats: 
 
 
 

 
 
 
 
 

� visualitzar el parc des d’una perspectiva de gènere; 

� tenir cura de la seguretat del parc; 

� connectar el parc amb els voltants: Serralada de Marina i Parc Fluvial del Besòs 

(valorar la possibilitat d’ampliar el carrer-bici); 

 

� millorar la connexió entre el parc i l’estació de Metro L9 Can Zam; 

� estudiar la possibilitat d’algun espai movible (food truck), i 

� valorar la incorporació de lavabos d´ús públic a la zona de la fase I. 
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ANUNCI PROPERA REUNIÓ 
 

 

 

Donat que hi ha unanimitat envers l’acord exposat anteriorment, la propera reunió 

serà en presència de l’alcaldessa el dijous 8 de febrer, a les 18’30 hores, al Centre de 

Recursos Juvenils Mas Fonollar. 

 

SIGNATURES                                        

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

   Santa Coloma de Gramenet, a 25 de gener de 2018 
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ANNEX 

 

Aclariment del Sr. Jordi Mas: 

“En referència al dictamen que ens vas enviar sobre la Comissió de Veterans, voldria 

demanar-te que es fes un aclariment respecte a la qüestió del equipaments, tal i com 

es va explicar a la reunió. Les possibilitats que s’ofereixen a la butlleta són 

estrictament “usos permesos per a la consideració de zona verda” no “equipaments” 

i, per tant, no es sumarien al còmput de superfície d’equipaments que actualment es 

troben a Can Zam i al seu entorn.”  
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ACTA REUNIÓ MIXTA COMISSIONS VETERANS I JÚNIORS  

AMB L’ALCALDESSA 

            Data: 08/02/18   Hora: 18:30 h.   Lloc: Can Sisteré 

 

 

CONTEXT 

 

Segons la planificació del treball de les comissions de treball de Can Zam es preveia la 

realització de 2 reunions conjuntes i una 3a on es presentava els resultats del treball a 

l’Alcaldessa. La primera reunió conjunta amb membres d’ambdues comissions es va 

realitzar el dijous 25 de gener de 2018.  
 

 

 

 

Després d’aquesta reunió amb data 8 de febrer de 2018, va tenir lloc la reunió 

conjunta amb l’Alcaldessa, amb el següent ordre del dia:  

(i) benvinguda de l’Alcaldessa;  

(ii) repàs dels acords comuns;  

(iii) intervenció dels secretaris de les Comissions;  

(iv) debat amb l’Alcaldessa;  

(v) cloenda del procés. 

 

ASSITENTS 

 

 

 

Assisteixen a la reunió els i les següents membres:  

• de la comissió de “veterans”: Srs./ Sres.: Vicente Sánchez, Mª Jesús Montes de 

Oca, Angelita Peláez, Joaquim Jaumejoan, E. del Pilar Giménez, Tomás 

Fernández, Josep Mª Cortés, Jordi Olivés, José Vates i Laia Muñoz,  

• de la comissió de “júniors”: els i les Srs./Sres.: Leticia Gómez, Berta López, 

Belinda Morillo i Josué Aguedo.  

 

Així mateix, les Sres. Isuka Palau, Nico Villena, Marta Ortiz, Carolina Martín, 

Petra Jiménez, Lídia Montero i Mireia González, juntament amb els senyors 

Miquel Roig i Álvaro Rodilla també hi són com a representants municipals.  

 

El Sr. Albert Noguera, secretari-redactor de la comissió de veterans, excusa la seva 

assistència. 

 

 

DESENVOLUPAMENT  

 

 

 

Després de la benvinguda  per part de la sra. Alcaldessa, la sra. Isuka Palau explica com 

han funcionat les comissions, destacant diversos punts que van proposar-se en 

aquestes. 
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a. Perspectiva gènere 

b. Seguretat del parc 

c. Carril bici que connecti la serra de Marina, el passeig fluvial del Riu i el 

parc de Can Zam 

d. Accessos de metro 

e. Lavabos 

f. Compatibilitat entre un espai polivalent amb espai verd, de bosc. 

 

 

A continuació, el Sr. Josué Aguedo, com a secretari redactor de la comissió júnior, fa un 

resum dels acords als quals es va arribar en la reunió conjunta. Parla dels tres models 

diferents de parc que proposaven els veterans, destacant que el model que combina 

parc verd i frondós amb equipaments, és l’opció més coincident amb els acords de la 

comissió júnior. 

 

El Sr. Tomás Fernández, en nom de la comissió de veterans, parla d’un parc urbà que 

cobreixi les necessitats de la població, i de la necessitat d’una zona d’activitats 

lúdiques-festives però que causi la mínima molèstia als veïns i veïnes. Malgrat 

discrepàncies, s’uneixen a la idea de Parc verd i frondós i ben equipat. 

 

A més a més explica que creu la gent està rebent un missatge erroni envers l’ús de 

l’espai polivalent. Li sap greu que es pensi que l’ús de l’espai polivalent es limita només 

a espais musicals de gran abast, ja que s’està oblidant que l’any té molts més dies dels 

quals gaudir d’activitats diverses que puguin fer-se al parc.  

 

En relació a això, la Sra. Petra Jiménez afegeix que els esdeveniments multitudinaris 

són molt pocs dies a l’any i la Sra. Palau recorda que a les sessions de les comissions es 

va parlar, fins i tot, de limitar el núm. d’esdeveniments, així com estudiar l’orientació i 

potència dels aparells de so perquè molesti el descans dels veïns i les veïnes el mínim 

possible. 

 

El Sr. Jordi Olivés recorda uns aspectes que van parlar-se a les comissions: 

a. Replantejar Fase I, ja que hi ha poc espai verd i l’esplanada de ciment no 

serveix per l’ús pel qual s’hauria pensat inicialment. 

b. Integrar a la Fase II alguns dels elements de la butlleta. 

 

Així mateix assegura que un parc per molt frondós que sigui no és contrari a parc 

equipat per usos diversos. 
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La Sra. Isuka Palau  afegeix que es va tractar en reunions anteriors que qualsevol 

planejament d’usos ha d’anar acompanyat d’un pla de dinamització de l’espai. 

 

El Sr. Tomás Fernández indica que és molt important que el que es decideixi reflecteixi 

els desitjos del major percentatge possible de ciutadans i ciutadanes. Remarca la 

importància d'escoltar als que al procés participatiu del 2006 no van poder participar 

per diversos motius, entre altres els que ara són joves. 

 

La Sra. Angelita Peláez indica que s'han recuperat molts espais verds a la ciutat. Explica 

que, al 2006 es demanava verd perquè calia (i es va demanar verd sobretot en temps 

d'especulació). Ara que s’han recuperat altres espais verds, Can Zam pot incorporar 

també altres característiques; “els temps canvien i les necessitats també”, apunta. 

També demanar tenir en compte la seguretat, que sigui un espai amb molta circulació 

de gent i que estigui vigilada. 

 

El Sr. Jordi Mas recorda que en el darrer mandat es va aconseguir que la Fase II, que 

estava destinada a equipaments, fos zona verda. 

 

La Sra. Leticia Gómez apunta que, segons el seu parer, el volum d’assistents a les 

reunions ha estat reduït i amb poca representació de les persones que defensen un 

parc verd i frondós a les comissions. El Sr. Tomàs Fernández respon que les comissions 

són una part de les activitats participatives i de recollida de propostes que s’estan 

duent a terme. Les Sres. Angelita Peláez i E. del Pilar Giménez expliquen que la majoria 

dels membres de les comissions no venen a títol individual, sinó en nom d’entitats 

diverses i que molts dels que defensaven un parc verd i frondós van decidir marxar de 

les comissions. 

 

Diversos assistents van fer una valoració final del procés participatiu de la fase II Can 

Zam. 

1. La Sra. Lídia Montero apunta que “el procés participatiu ha complert el seu 

objectiu”. 

2. La sra. Belinda Morillo, de la comissió júnior, manifesta que “Estem en una 

ciutat, és normal que a vegades fem coses que molestin. Hem de fomentar la 

convivència. Tot no agradarà a tots, però hem d’aconseguir un parc per a 

tothom, i aquest procés participatiu està escoltant a tothom”.  

3. Tomàs Fernández, de la comissió de veterans, conclou, en nom de la Federació 

FAVGRAM, que està a favor de tot aquest procés participatiu que s’ha dut a 

terme. “Evidentment tot es millorable però és un procés totalment vàlid”. A 

més a més, afegeix que celebrarà molt si, una vegada acabada la Fase II, les 
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entitats puguin disposar d’un espai per portar a terme activitats en un lloc 

adequat.  

 

S’anuncia que el proper dissabte 17 de febrer es realitzarà el concurs de maquetes 

Petit Arquitecte per comptar amb la participació dels més petits i petites de la ciutat i 

que, un cop recollides les seves propostes i comptabilitzades les butlletes rebudes es 

publicaran  els resultats del procés participatiu al web municipal. Així mateix es 

recorda l’existència i funció de la comissió de seguiment del procés participatius de 

Can Zam format per representants de les dues comissions i de la Comissió de Garanties 

del Reglament de Participació Ciutadana. 

 

 

Per finalitzar i cloure la reunió, l’alcaldessa Núria Parlon, explica que amb aquest 

procés participatiu s’ha aconseguit ampliar enormement la quantitat i la diversitat de 

les opinions, la qual cosa dóna garanties de que reflectir els diferents usos que vol 

cadascuna de les persones que viuen a la ciutat i la necessitat de buscar compatibilitat 

entre ells. Recorda que totes les activitats i usos múltiples proposats a la butlleta de 

participació són compatibles amb el bon ús, la consideració d’espai verd i la 

sostenibilitat. A més a més l’ Alcaldessa recorda que hi ha més espais verds a la ciutat, 

com el riu o la serra de Marina i explica que el fet que es realitzin activitats diverses al 

parc reverteix positivament en diferents sectors socials i econòmics de la ciutat. 

 

S’aixeca la sessió el dia 08/02/18 a les 20:40. 

 

 

                                       

 

 

 

 

 

 

 

   Santa Coloma de Gramenet, a 12 febrer de 2018 

 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 
 
 
 

 5.- Documentació relativa a les activitats   

 
 

 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 
 
 
 

a) Models de butlleta estands  

 
 

 











 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 
 
 
 

b) Programa i acta del taller 
de Rodaparcs 

 
 

 



                                                                                                                                 

   

 

 
 
PROCÉS PARTICIPATIU PER AL PLA D’USOS DE LA SEGONA FASE DEL PARC DE CAN ZAM 

RODAPARCS   

 

El  “Rodaparcs” és una activitat participativa que consisteix en fer una visita guiada a tres 

parcs metropolitans de l’àrea metropolitana de Barcelona: Parc de Torreblanca (Sant Just 

Desvern), Parc de la Fonsanta (Sant Joan Despí) i Parc Nou (El Prat de Llobregat). L’objectiu 

de la visita guiada és conèixer de la mà dels responsables de Parcs i Espais Naturals de 

l’AMB, algunes característiques i usos de cada un dels tres parcs (que són, a més a més 

models diferents de parc) per tal que els i les participants tinguin informació suficient per a 

poder debatre sobre els usos de Can Zam en el taller posterior. 

 

Programa de l’activitat:  

10:00 - Trobada a l’Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet 

10:05 -  Recepció i contextualització de l’activitat:  

10:30 -  Autocar i sortida cap als parcs  

1- Parc de Torreblanca (Sant Just Desvern),  

2- Parc de la Fonsanta (Sant Joan Despí) 

3- Parc Nou (El Prat de Llobregat)  

14:00- Arribada a l’alberg de la Fundació Catalana de l’Esplai.  

14:10- Taller Participatiu que inclou “debat a taula” compartint entre tots un dinar frugal 

ofert pel  menjador de l’alberg de la Fundació.   

15:20- Pausa  

15:30- Continuació del taller a les aules de l’alberg.   

17:30- Conclusions i tancament dels treballs del taller.  

17:45- Autocar i tornada .   

18:30- Arribada a Santa Coloma de Gramenet – Final de l’activitat  

 

                                                                                                        

Direcció de Participació 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

               c) Bases especifiques de la convocatòria Petit 
Arquitecte, Informe sobre les maquetes  

 



 

 

BASES CONCURS DE MAQUETES 

“Petit Arquitecte” 

 

A Santa Coloma de Gramenet s’està duent a terme el procés participatiu per al pla d’usos de la 

segona fase del parc de Can Zam, on els usuaris i usuàries d’aquest podran decidir quins són 

els elements preferits per a ser ubicats en els espais disponibles de la Fase II del parc. 

El concurs “Petit Arquitecte” està pensat per a que els nostres colomencs i colomenques en 

edat escolar ens demostrin la seva creativitat construint una maqueta que representi com seria 

el parc que els agradaria, amb l’objectiu que puguin ser participants també del procés 

participatiu de la fase II de Can Zam. 

1. DENOMINACIÓ I OBJECTIUS 

L’Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet, a través del procés participatiu per al pla d’usos 

de la segona fase de Can Zam, convocarà el concurs de maquetes “Petit Arquitecte”, l’objectiu 

del qual és difondre la creativitat dels colomencs i colomenques més joves, per mitjà de 

l’elaboració d’una maqueta, a partir de la qual s’extrauran les propostes que els nens i nenes 

de la Ciutat, d’entre 8 i 12 anys, han volgut plasmar en la seva creació.  

2. PARTICIPANTS 

Podran participar tots els nens i nenes de Santa Coloma de Gramenet, d’entre 8 i 12 anys, fins 

a un màxim de 50, els quals seran escollits per un estricte ordre de preinscripció. Restant en 

llista d’espera aquells nens i nenes preinscrits, dins del termini establert, i després d’haver 

arribat a les 50 preinscripcions. 

3. INSCRIPCIONS 

Els/les interessats/des a participar en el concurs s’hauran de preinscriure trucant al telèfon 

934624057 o enviant un correu electrònic a ortizmm@gramenet.cat, el termini de 

preinscripcions serà formalitzat amb la convocatòria. 

Per a la preinscripció s’haurà de facilitar: 

- Nom i cognoms del o de la participant. 

- Escola de procedència. 

- Edat. 

- Nom i cognoms del pare, mare o tutor legal. 

- Correu electrònic. 

- Telèfon de contacte. 

Es confeccionarà una llista de preinscrits, amb un màxim de 50, per estricte ordre d’arribada de 

la sol·licitud de preinscripció, informant-se sobre la confirmació de la preinscripció o la situació 

de reserva, en el cas que s’hagin cobert les 50 preinscripcions. 

Un cop tancada la preinscripció, es citaran els participants per formalitzar la inscripció al 

concurs i lliurar-los el kit “Petit Arquitecte” que hauran de fer servir per a l’elaboració de la 

maqueta, consistent en un maletí que contindrà una fullola de fusta i altres materials. En cas de 

mailto:ortizmm@gramenet.cat


no presentació o renúncia d’algun dels preinscrits, es passarà al primer de la llista d’espera per 

oferir-li el lloc vacant. 

 

4. BASES I CONDICIONS DE L’ELABORACIÓ DE LA MAQUETA. 

La maqueta serà realitzada sobre la fullola de fusta que s’entrega amb el kit “Petit Arquitecte” i 

es podran fer servir els materials que es proporcionen o incloure’n d’altres, a gust del creador o 

creadora de la maqueta. 

Condicions de les maquetes 

a) S’hauran d’elaborar sobre la fusta que s’entrega al kit “Petit Arquitecte”. 

b) Hauran de ser una representació del model de parc de Can Zam que els agradaria. 

Puntuació de les maquetes 

Per puntuar les maquetes es tindran en compte les següents consideracions: 

1) Originalitat de la idea proposada 

2) Ajust de la proposta a les dimensions i característiques de l’espai (fase II del parc)  

3) Compatibilitat de la proposta amb la condició de zona verda d’ús públic 

4) Dificultat d’elaboració en relació amb l’edat del o de la participant. 

5) Detalls i ornamentació 

Les maquetes podran incorporar altres materials a més a més dels inclosos al kit “Petit 

Arquitecte”.  

5. LLOC, DATA I HORA DEL CONCURS. 

A la convocatòria es determinarà el dia, lloc i hora en la qual es procedirà a exposar totes les 

maquetes participants i, un cop analitzades, en aquell mateix dia el jurat determinarà quina ha 

estat la guanyadora, amb el següent format de valoració. 

a) Primera fase: Tria de les maquetes finalistes. 

Aquesta fase consistirà en la presentació de les maquetes, escollint-se les deu que 

més puntuació obtinguin, les quals passaran a la final. 

 

Durant l’eliminatòria, els i les participants i les seves famílies compartiran quins són els 

elements que han inclòs a les seves maquetes que consideren rellevants en el parc de 

Can Zam que volen. 

 

b) Segona fase: Nomenament de la maqueta guanyadora. 

El jurat escollirà el guanyador o la guanyadora d’entre els deu finalistes, atenent als 

mateixos criteris emprats a la fase eliminatòria. 

 

6. PREMI. 

El guanyador o la guanyadora del concurs rebrà com a premi una tablet valorada en 200 euros 

aproximadament. Així mateix, els creadors i creadores de les 10 maquetes finalistes gaudiran 

de l’oportunitat de realitzar un taller amb un grup d’arquitectes. 

 

 



7. JURAT. 

La composició definitiva del jurat es formalitzarà amb la convocatòria del concurs i inclourà, 

com a mínim,  un tècnic urbanista de l’AMB, un tècnic urbanista de l’Ajuntament de Santa 

Coloma, un membre de la comissió de veterans de Can Zam, un membre de la comissió de 

joves de Can Zam i la regidora d’educació, Mireia González, que en serà la presidenta. 

El jurat qualificarà les maquetes basant-se en els criteris esmentats a la base quarta i seguint el 

procediment establert a la base cinquena, en termes d’imparcialitat, objectivitat i plena igualtat 

de tots els i les participants. La qualificació final serà fruit del consens dels membres del jurat i 

es podran adoptar les decisions que s’estimin oportunes per al bon desenvolupament del 

concurs. 

La fallada del jurat serà inapel·lable i no serà objecte de recurs. 

8. DADES PERSONALS 

L'enviament de les dades personals sol·licitades per participar en el concurs implica el 

consentiment perquè l’Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet les tracti automatitzadament, 

per si mateix o a través d'aquelles persones físiques o jurídiques per ell designades que duguin 

a terme la tramitació de les dades i la promoció. Aquestes dades poden ser incorporades al seu 

fitxer o als fitxers automatitzats dels quals l’Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet serà 

responsable per posar-se en comunicació amb el participant en un futur. S'adverteix que les 

dades podran ser utilitzades en futures promocions, tret que el participant manifesti el contrari 

comunicant-ho a l’Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet, amb domicili a la Plaça de la 

Vila, núm. 1, 08921 de Santa Coloma de Gramenet. 

Els/les participants, o els seus tutors en cas d’ésser menors d’edat, tindrà dret a accedir a 

aquests fitxers, així com a corregir o cancel·lar el seu contingut i disposar o exercitar el seu dret 

d'oposició simplement sol·licitant-ho, a l'adreça anteriorment indicada. 

L’Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet es reserva el dret d’usar la imatge dels i de les 

participants, així com el nom del guanyador o la guanyadora amb finalitats publicitàries en els 

mitjans que estimi oportuns i sense necessitat de notificació explícita. A aquest efecte els i les 

participants, de forma expressa amb la seva inscripció, autoritzen la inserció tant del seu nom 

com, si calgués, de la seva imatge de forma gratuïta en els mitjans necessaris per al 

compliment de les finalitats publicitàries.  

Registre de fitxers i formularis 

D'acord amb l'establert en la Llei Orgànica 15/1999, de 13 de desembre, de Protecció de Dades 

de Caràcter Personal, l’informem que les dades personals que s'obtinguin com a conseqüència 

de la recollida a través dels formularis seran incorporades en els corresponents fitxers 

informatitzats, sempre d’acord amb les condicions de seguretat i confidencialitat exigides 

segons el que estableix la Llei 15/1999 de protecció de dades de caràcter personal i altra 

legislació vigent en cada cas. 

Exactitud i veracitat de les dades facilitades 

L'usuari/a garanteix que les Dades Personals facilitades a l’Ajuntament de Santa Coloma de 

Gramenet són veraces i correctes, i es fa responsable de comunicar a l’Ajuntament qualsevol 

modificació en aquestes mateixes dades. 

 

 



Exercici dels drets d’accés, rectificació, cancel·lació i oposició 

Els usuaris tenen reconeguts, i podran exercitar, els drets d'accés, de cancel·lació, de 

rectificació i d’oposició, i també el de ser informats de les cessions realitzades d’aquestes 

mateixes Dades.  

Podrà dirigir les seves comunicacions i exercitar els drets d'accés, rectificació, cancel·lació i 

oposició, bé presencialment, o bé per correu ordinari dirigit a Ajuntament de Santa Coloma de 

Gramenet, Pl. de la Vila, 1, 08921 de Santa Coloma de Gramenet. 

Per exercir aquests drets i en compliment de la Instrucció 1/1998, de 19 de gener, de l'Agència 

de Protecció de Dades, és necessari que vostè acrediti la seva personalitat davant de 

l’Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet mitjançant l'enviament de fotocòpia de Document 

Nacional d'Identitat o qualsevol altre mitjà vàlid en Dret.  

Mesures de seguretat 

L’Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet ha adoptat els nivells i les mesures de seguretat 

per a la protecció de les dades personals instal·lant en els seus sistemes i fitxers les mesures 

tècniques necessàries per garantir el tractament confidencial de les dades i evitar la seva 

pèrdua, alteració i accés. No obstant això, l’usuari/a ha de ser conscient que les mesures de 

seguretat a Internet no són inexpugnables.  

Acceptació i consentiment 

L'usuari declara haver estat informat de les condicions sobre protecció de dades personals, 

acceptant-ne i consentint-ne el tractament automatitzat per part de l’Ajuntament de Santa 

Coloma de Gramenet, en la forma i per a les finalitats indicades en la present Política de 

Protecció de Dades Personals.  

BASE GENERAL. 

La participació en aquest concurs implica l’acceptació de totes i cadascuna de les anteriors 

bases. 

L’entrega del premi per al guanyador o la guanyadora es farà el mateix dia en el qual es 

procedirà a la celebració i resolució del concurs. 

Santa Coloma de Gramenet, 6 de juliol de 2017 

  



 

 

INFORME CONCURS DE MAQUETES 

“Petit Arquitecte” 

El passat 17 de febrer de 2018 es va dur a terme a  Santa Coloma de Gramenet el primer 

concurs “petit arquitecte” amb l’objectiu d’esbrinar quins són els equipaments, instal·lacions  i 

serveis que els nens i nenes de la nostra ciutat, d’entre 8 i 12 anys, voldrien a la fase 2 del parc 

de Can Zam. 

Valoració qualitativa 

De totes les maquetes presentades, els equipaments més demandats són instal·lacions 

lúdiques (gronxadors, sorrals, tobogans, balancins, penjadors, tirolines, laberints, jocs de taula, 

jocs de terra, casetes, castells de fusta...) , espais verds (arbres, arbustos, jardins, llacs...), àrees 

de descans o trobada (bancs, taules, espais de pícnic)  i instal·lacions esportives (futbol, 

bàsquet, rocòdrom, patinatge, cars, bicicletes...) . És remarcable com els nens i nenes han 

tingut present incloure espais verds dins les seves maquetes.  

Valoració quantitativa 

Es varen presentar 92 maquetes, amb la següent distribució 

Per sexes:  

 Nens 45 maquetes (49%) 

 Nenes 47 maquetes (51%) 

 

 

49% 51% 

Distribució per sexes 

Nens

Nenes



Per edats: 

 8 anys:    26 (28%) 

 9 anys:    16 (17%) 

 10 anys:  30 (33%) 

 11 anys:  14 (15%) 

 12 anys:    6 (7%) 

 

 

Equipaments o instal·lacions més presents en les maquetes 

Els ítems són els següents: 

 Instal·lacions lúdiques: 91 

 Espais verds: 80 

 Àrea de descans o de trobada: 69 

 Instal·lacions esportives: 43 

 Llac: 34 

 Fonts: 31 

 Cura del medi ambient: 25 

 Restauració: 18 

 Espai música, cinema o teatre: 16 

 Laberint: 16 

 Espai per gossos: 11 

 Tren: 8 

 WC: 8 

 Espai de lectura: 4 

 

8 anys 
28% 

9 anys 
17% 

10 anys 
33% 

11 anys 

15% 

12 anys 
7% 

Distribució per edats 



 

 

0

10

20

30

40

50

60

70

80

90

Instal.lacions o equipaments més representats  



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 

 
d) Continguts de l’exposició “Can Zam Viu” 
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CAN
ZAM
CAN
ZAM

EL NOSTRE PARC 

Can Zam Ens Uneix

EL PARC 
DE CAN ZAM: 
ELS ORÍGENS

El sector de Can Zam (300.000 metres quadrats) correspon a 
la majoria dels terrenys de conreu que pertanyien a la finca 
de Can Zam, i que ocupava antigament una extensió delimi-
tada pel riu Besòs, la carretera de Santa Coloma a Montcada 
i la Roca, i el que avui és la fàbrica Cacaolat.

La masia centenària, que dóna nom a Can Zam, va pertànyer 
al llarg dels segles a diferents propietaris. Des del segle 
XVII va anar canviant el nom de la finca, fins que el segle 
XIX va adquirir la seva denominació actual, provinent del 
masover Bartomeu Busquets, un pagès popularment conegut 
com a Zam que va acabar essent alcalde de la vila.

Els terrenys de Can Zam van protagonitzar moments trans-
cendents de la història catalana com ara la reunió del govern 
de Catalunya, que es va celebrar sota l’avui desaparegut 
roure al costat de la Masia l’any 1651, en plena guerra dels 
Segadors.

Antiga Masia de Can Zam.

 Masia de Can Zam actualment.  Terrenys de Can Zam als anys 70

1



Viu

CAN
ZAM
CAN
ZAM
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Can Zam Ens Uneix

CRONOLOGIA
 I EVOLUCIÓ 

DEL PARC 
DE CAN ZAM (1)

1940-1960
Pla Comarcal de 1953
Can Zam zona agrícola permanent. 

1976
Reivindicacions 
per aconseguir Can Zam verd.  

1960-1980
Resentiment popular
i lluita ciutadana: 
De la concepció franquista 
a "Can Zam per al poble". 

Construcció de la fàbrica DAMM 
i l’Institut Puig Castellar.  

Proposta alternativa 
elaborada per entitats 

per aconseguir millores
 socials, sanitàries 

 i equipaments. Entre elles, 
que els terrenys de Can Zam 
es quali�quesin d'ús públic. 

Pagesos girant la palla a l’era de Can Zam, dècada 1940. Col·lecció Rosa Blanchart.

Manifestació reivindicant Can Zam.

Fàbrica Damm

Cavalcada de reis de 1976 demanant Can Zam per al poble.

Portada de la revista Grama de novembre de 1978 fent referència al Pla Popular.

1964
De zona agrícola 
a zona industrial i d’habitatge. 

1978
Pla Popular.  
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CRONOLOGIA
 I EVOLUCIÓ 

DEL PARC 
DE CAN ZAM (2)

1979 - Primer Ajuntament democràtic. 
Can Zam continua essent propietat privada.    

1992- La Mancomunitat de municipis
compra els terrenys de Can Zam 
(més de 2.000 milions de pessetes).

1996- L'Ajuntament elabora el primer projecte 
per al parc de Can Zam i Fòrum-Grama convoca
un ampli debat ciutadà amb propostes 
com la de la Plataforma Serra de Marina.

1997- El Ple de l'Ajuntament aprova
 la primera fase del Parc de Can Zam. 

1999- S'inaugura 1a fase del Parc amb més 
10.000 metres quadrats. 

1980-2000

 Reunió-col·loqui celebrada al Mas Fonollar
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Can Zam Ens Uneix

CRONOLOGIA
 I EVOLUCIÓ 

DEL PARC 
DE CAN ZAM (3)

2000 Fase 1 del parc: 
Comencen les expropiacions i enderrocs al barri del Pilar
(més de 7 Milions de euros).

2003-2010 Obres de l'L9: 
Finalitzen les obres del metro però la zona del parc continua 
ocupada per les empreses contractades per la Generalitat,
amb els terrenys sense condicionar.

2005 Consulta ciutadana per de�nir futur 
de Can Zam. Acords:                                            
- Es desestima la idea d'edi�car habitatges.                                               
- Es consensua ampliar l'àrea verda�ns els 16.000 m2.                                                                    
- Construcció d'equipaments esportius.
- Es comprometen millores de la fase 1.

2014 La Generalitat de Catalunya condiciona 
�nalment els terrenys ocupats per les obres 
del metro i es recuperen per al parc els  30.000 
metres quadrats afectats.
Així, es poden �nalitzar les millores de la fase 1.  

2016 Finalitza el procés expropiatori del barri del Pilar.
Finalitzen diverses obres de millora que inclouen nous 
accessos, més àrees de joc infantil i pràctica esportiva.
El Ple Municipal del setembre aprova la transformació 
del terreny quali�cat d'equipament per a zona verda. 

2017 La Comissió de Territori de la Generalitat de Catalunya 
aprova la modi�cació puntual del PGM  per ampliar la 
zona verda de Can Zam a la totalitat de l'espai 
anteriorment destinat a equipaments.  

2008 Es construeixen els camps 
de futbol de Can Zam.

Comença la construcció de les pistes d’atletisme
que �nalitzen al 2015 amb una superfície 
de 18.000 metres quadrats.

Ciutadans revisant un mapa del sector Can Zam durant la consulta ciutadana.

Entrada a les noves pistes d’atletisme.

Bust de Luis Hernández, primer alcalde democràtic de Santa Coloma, ubicat al Parc.

Extracte de l’acte del ple municipal del 26 de setembre de 2016.

2013
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Can Zam Ens Uneix

CAN ZAM, ARA

• Pistes d’atletisme de 18.000 m2

• Dos camps de futbol de 105x63m
• Jugateca mediambiental
• SkatePark

ACTUALMENT, EL PARC COMPTA 
AMB 11.100 METRES QUADRATS, 
FRUIT DE LES DIFERENTS OBRES 

I MILLORES REALITZADES.

ALGUNS DELS EQUIPAMENTS 
MÉS REPRESENTATIUS DE LA FASE I SÓN:

• Un llac naturalitzat de 4.500 m2

• Plaça de l’amfiteatre de 3.854 m2

• Àrees de pícnic

• Àrees de jocs infantils

 Pistes de futbol.

Plaça de l’am�teatre.

Llac naturalitzat.

Pistes d’atletisme.

Zona de jocs infantils.

Jugatecambiental.

Skatepark.
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EL NOSTRE PARC 

Can Zam Ens Uneix

CAN ZAM, ARA
En el seu darrer estudi l’AMB va realitzar una enquesta

 als i  les usuàries del parc perquè valoressin la seva experiència 
respecte a la fase I de Can Zam.

DE 0 A 10, ASPECETES AMB
 UNA MILLOR PUNTUACIÓ:

0 2 4 6 8 10

Tranquil·litat: 8,6

Gent que hi va/ambient: 8,2

Proximitat: 8,2

*Zona de jocs infantils: 7,5 

*Aquesta enquesta va realitzar-se abans de les noves
  instal·lacions de jocs infantils de l’any 2016

 

MOTIU DE LA VISITA AL PARC?

0,0 0,5 1,0 1,5 2,0 2,5 3,0 3,5

Un 34,6% dels usuaris i usuàries ho fan per passejar

Un 29% per portar els nens a jugar

Un 15,9% per passejar el gos

Un 12,1% per fer esport

0

10

20

30

40

50

60

Un 50,5% 
dels usuaris 
i usuàries 
hi va en 
solitari Un 26,2% 

són un pare 
o una mare 

amb fills

QUI VA AL PARC: COM ES VA AL PARC?

0,0

0,2

0,4

0,6

0,8

1,0

El 80,4% de les persones 
que s’hi apropen al parc 

ho fan a peu

MITJANS UTILITZATS 
PER INFORMAR-SE SOBRE EL PARC:

0

2

4

6

8

10

12

L’11,2% dels usuaris 
i usuàries utilitzen 

el Web de l’ajuntament 
per rebre informació 

sobre el parc.

  L’AFLUÈNCIA
 DE GENT SEGONS EDAT I GÈNERE

0 10 20 30 40 50 60 70 80

36,4%  menors 16anys 

31,4% de 25 a 44 anys 

17,4% de 45 a 64 anys 

ASPECTES QUE MENYS AGRADEN
 DE CAN ZAM A LA CIUTADANIA:

0 3 6 9 12 15

Lavabos insuficients o bruts (15%)

Parc inacabat o amb zones tancades (14%)

Fonts insuficients (13,1%)

62,70% Dones 
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Can Zam Ens Uneix

MILLOREM CAN ZAM 
ENTRE TOTS I TOTES

Amb el suport de l’AMB, l’Ajuntament 
de Santa Coloma posa en marxa un nou procés participatiu

 per decidir els usos de la fase II mitjançant:

• Una comissió de Veterans amb ciutadans i ciutadanes 
que ja van participar en processos anteriors.

• Una comissió de Júniors amb ciutadans
 i ciutadanes que no van poder participar en processos 
anteriors per raons d’edat o per altres motius.

• La participació individual a partir de la butlleta 
de participació i l’assistència a les diferents activitats organitzades.

En acabar, s’obtindran informes de cadascuna de les comissions i els resultats
de les enquestes de les butlletes de participació.

Un cop es tanqui el procés participatiu, es faran públics els resultats de les 10 opcions 
preferides per la ciutadania de Santa Coloma. A partir de llavors, l’Ajuntament i l’AMB 
disposaran del termini d’un any per a estudiar-ne la viabilitat tècnica i pressupostària. 
Finalitzat aquest any de termini, l’Ajuntament presentarà un informe o bé amb les 
conclusions, o bé un informe intermedi amb l’estat de l’esmenat estudi.

FASE II

OMPLE LA BUTLLETA PER PODER PARTICIPAR-HI!

Ep!! Si vols formar part 

d’una d’aquestes comissions

 truca al tel.934624057 
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EL NOSTRE PARC 

Can Zam Ens Uneix

GUIA BÀSICA 
PER COMPRENDRE 

CAN ZAM
El Pla Comarcal de 1953
Es tracta d’un planejament urbanístic realitzat per l’Ajuntament de Barcelona

que regulava l’ús dels terrenys a tota la comarca.

El Pla Parcial Zona Nord-Oest
És un planejament urbanístic aprovat l’any 1974 que va permetre 

modificar el Pla Comarcal i la consideració que aquest feia dels terrenys.

El Pla General Metropolità (PGM)
És un pla urbanístic de 1976 aprovat per l’Ajuntament de Barcelona 

i que es va iniciar com una revisió del Pla Comarcal de 1953.

El Pla Popular
Proposta elaborada l’any 1978 per diferents associacions veïnals amb l’objectiu

de fer front a les necessitats de tipus social, sanitari i urbanístic entre d’altres.

Ús públic
És una categoria en la qual es classifica el sòl i per la qual es limiten els usos admesos 

en el terreny als dedicats a elements d’interès paisatgístic i usos d’interès públic 

com equipaments esportius, culturals i educatius.

Propietat pública
Es tracta d’un bé que pertany a alguna Administració Pública i és proveït

per aquesta a tots els ciutadans i les ciutadanes.

Mancomunitat de Municipis
És l’agrupació de municipis creada per la Generalitat de Catalunya l’any 1988.

Barri del Pilar  
Es tracta d’una barriada d’habitatges edificats enmig de Can Zam que ha desaparegut 

totalment l’any 2016 després d’un llarg procés d’expropiacions necessàries 

per destinar més espais a àrees verdes i d’oci.

L’L9
És la línia de metro que connecta internament els barris de Santa Coloma 

amb la Sagrera. Durant la seva construcció part dels terrenys de Can Zam 

van ser afectats per les seves obres. 
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 6.- Comissió de Seguiment del procés 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 

 
a) Actes 

 
 
 
 

 



ACTA DE LA REUNIÓ DE CONSTITUCIÓ DE LA COMISSIÓ DE SEGUIMENT 

DEL PROCÉS PARTICIPATIU PER AL PLA D’USOS DE LA  FASE II DE CAN 

ZAM  

Data: 25/10/2017 

Lloc: Ajuntament (Sala de Govern),  20 h 

Assistents:  

Laia Muñoz, Pilar Giménez, Leticia Gomez, Belinda Morillo, Lídia Montero, Isuka Palau, Carlos 

Villagrasa i Merche F. Ruzafa 

Ordre del dia: 

1. Constitució de la comissió de seguiment 

2. Informació de l’estat actual del procés.  

3. Diversos.  

--------------------------------.  

1. Constitució de la comissió 

Comença la reunió recordant que en aquest procés està prevista la creació d’una comissió de 

seguiment configurada de forma mixta per membres de les dues comissions de treball (de 

veterans i juniors) i una representació de l’Ajuntament.  

Així doncs, una vegada constituïdes les dues comissions de treball i escollides les persones que 

les representen es procedeix a la constitució de la comissió de seguiment d’aquest procés, 

amb la següent composició:  

- Representants de la comissió de veterans: Sra. Laia Muñoz i la Sra. Pilar Gimenez. 

- Representants de la comissió juniors: Leticia Gómez i Belinda Morillo. 

- Representants de l’Ajuntament que podran delegar amb altres tècnics municipals:  

Lidia Montero i Isuka Palau.  

Com a secretaria de la comissió: Merche Fdez. Ruzafa (tècnica de participació).  

 

2.  Informació de l’estat actual del procés.  

S’informa de les següents dades:  

- La comissió de veterans ja ha realitzat les dues reunions previstes i estan a l’espera del 

dictamen de conclusions.  

- La comissió de juniors ha realitzat tres reunions i ja tenen el dictamen preparat.  

- Es recorda que es realitzaran dues reunions conjuntes de les dues comissions i que en 

aquestes reunions també es podran fer aportacions. 

- En relació a les activitats realitzades fins ara s’informa que han participat:  mitjançant la 

butlleta unes 2800 persones, en l’aperizam unes 1000 persones i que en el taller del 



rodaparcs van participar 49 persones que van comentar durant 2,30 les diferents 

propostes recollides al fulletó.  

 

- En relació a les incidències detectades es comenta que:  

. A la 2a reunió de la comissió de veterans ha hagut un grup de persones que han 

abandonat la reunió de forma voluntària. També es comenta l’enrenou al voltant d’un 

suposat whassap a favor d’una de les propostes. Es comenta, que de fet, totes les parts 

interessades en aquest procés estan fent campanya a favor de les seves propostes.  

. A la comissió de juniors s’ha extraviat la llista de persones que havien assistit a la primera  

reunió. 

 

3. Diversos.  

 

- La Sra. Leticia vol fer constar que a la primera reunió de la comissió de juniors no es va 

aprovar l’acta per unanimitat ja que una part de les persones assistents no estaven d’acord 

amb tot el contingut de l’acta.   

- La Sra. Leticia també pregunta sobre les funcions d’aquesta comissió i s’explica que és fer 

el seguiment del procés. Es reparteix un exemplar de la guia fàcil del Reglament de 

participació.  

A continuació es comenta amb els membres d’aquesta comissió que la següent reunió serà 

després de les reunions conjuntes i de la reunió amb l’alcaldessa. 

Es dóna per constituïda la comissió i es tanca la reunió a les 20h50’. 

 

  

 

 

 

 



                                                                  

 

 

 

 

 

                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                          

 
 

 

 

 

 

 
 

                   PROCÉS PARTICIPATIU 

                FASE II DEL PARC DE CAN ZAM 

 

1 

 

 

 

 

REUNIÓ COMISSIÓ DE SEGUIMENT DEL PROCÉS PARTICIPATIU DE CAN ZAM (24/04/2018) 

 

CONTEXT 

 

 

 

El 08/02/2018 va tenir lloc la reunió conjunta de les dues comissions de treball per a la 

definició dels usos de Can Zam; així mateix, el 17 de febrer de 2018 es va desenvolupar la 

darrera activitat del procés de recollida de propostes, el Concurs “Petit Arquitecte” s’inicia 

el procés d’anàlisi i avaluació de les dades resultants del procés. En finalitzar aquest procés 

s’escau donar compte a la Comissió de Seguiment del procés participatiu de Can Zam.  

 

ASSITENTS 

 

 

 

Assisteixen a la reunió: Sra. Leticia Gómez (comissió juniors) i Sra. Laia Muñoz (comissió de 

veterans) i Lidia Montero; s’excusen: Sra. Belinda Morillo (comissió juniors) i Sra. E. del Pilar 

Giménez (comissió de veterans).  

Així mateix s’ha convidat a la reunió als membres del Comitè de Garanties del Reglament 

de Participació Ciutadana, dels quals assisteixen: Sra. Blanca Padrós, Sr. Josep M.Cortés i Sr. 

Manel Valls.      

Assisteixen també les Sres. Isuka Palau, Nico Villena, la primera en qualitat de responsable 

municipal de Participació Ciutadana i la 2a amb la funció d’aixecar acta de la reunió.  

 

DESENVOLUPAMENT  

 

La Sra. Isuka Palau resumeix els components del procés de participatiu de Can Zam i explica 

els resultats  del mateix. 

 Pel que fa al treball de les comissions, on s’ha treballat més aviat en funció de la 

definició de model,  les actes de les diverses reunions (publicades al web municipal) 

mostren els acords als que s’ha anat arribant.  

 Pel que fa a la recollida de propostes a partir dels formularis recollits a les diferents 

activitats del procés i a través de la web, els resultats han estat:  

5.096 formularis recollits, dels quals 4.842 vàlides  

 

 

El Sr. Josep M.Cortés comenta que des de el seu punt de vista, la recollida de propostes en 

base al formulari utilitzat li sembla una estratègia per conèixer les expectatives més 

diverses possibles, en la qual la construcció dels items i de la tècnica són correctes ja que 

s’ha fet una recerca prèvia d’exemples arreu del mon i s’ha ofert un ventall de 20 opcions 

que la gent ha pogut escollir o rebutjar.  
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El Sr. Manel Valls, manifesta els seus dubtes en relació al % de qüestionaris recollits referit 

al total de la població i el pes relatiu que els resultats dels qüestionaris i del treball de les 

comissions,  poden tenir envers les decisions finals que afectin el futur del parc.   

 

La Sra. Blanca Padrós indica que com a Comitè de Garanties es valorarà el tema i es farà 

l’informe corresponent, si cal.  

 

La Sra. Isuka Palau, ofereix al Comitè de Garanties l’assessorament jurídic de la Secretaria 

General de l’Ajuntament si s’escau.  

 

Les Srs. Leticia Gómez i Laia Muñoz de la Comissió de Seguiment, es donen per 

assabentades dels resultats i els reconeixen com a reflex de les diverses sensibilitats de la 

ciutat. 

 

Es clou la reunió a les 20,15h.   

 

 

  

SIGNATURES                                        

 

 

 

 

 

 

 

 

   Santa Coloma de Gramenet, 25/04/2018 

 



 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 

 
b) Nota jurídica de Secretaria General 

 
 
 
 

 





 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 

 

7.- Acta del Ple Extraordinari sobre Can Zam 

 
 
 

 





























































































 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 

 
 

 8.- Projecte inicial del Procés participatiu 
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1. INTRODUCCIÓ: NECESSITAT D’UNA NOVA CONSULTA SOBRE CAN ZAM 

Un cop executada la Fase I del Parc de Can Zam i acordades determinades millores per a la 

mateixa, ens trobem amb la circumstància que: 

 Durant el procés participatiu per a configurar el Pla d’Acció Municipal 2016-2019 molts 

ciutadans i ciutadanes van expressar la seva voluntat de participar en una discussió 

sobre els usos dels espais relatius a la Fase II del Parc. 

 La FAVGRAM i ciutadania a títol individual va fer una petició en aquest sentit, que va 

entrar con a acció incorporada al PAM i va ser aprovada en el Fòrum ciutadà del 9 

d’abril del 2016. Així mateix, altres entitats com la  Plataforma de Serra de Marina ha 

manifestat en diferents ocasions la necessitat d’abordar aquest debat.  

 Molts dels i les joves que avui fan  ús del Parc, mai no van poder dir la seva ja que no hi 

eren presents en el procés participatiu que va finalitzar el 2006, fa més de 10 anys. 

 Seria positiu donar alguna mena de continuïtat en la Fase II a la Comissió de Seguiment 

que es va reunir per darrera vegada al 2014 i aprofitar així l’experiència dels seus 

membres. 

 Donat que Can Zam és per a tots i totes, cal arribar al major nombre possible d’usuaris 

i usuàries del parc. 

 I, finalment, la recent qualificació com a “zona verda” dels espais relatius al triangle de 

la Fase II (març 2017), permet plantejar un nou procés participatiu sobre els usos 

compatibles amb l’esmentada qualificació. 

Així, es proposa iniciar una consulta amb la finalitat de copsar les voluntats de la ciutadania 

colomenca pel que fa als usos futurs d’aquesta zona del parc. 

 

2. DELIMITACIÓ DEL PROCÉS PARTICIPATIU I OBJECTIUS. 

En referència a les circumstàncies esmentades en l’apartat anterior, s’ha dissenyat un procés 

participatiu, on l’objecte de la participació està circumscrit  al espai que ocupa la fase II amb 

les següents consideracions:  

 El Pla d’usos està destinat exclusivament a les hectàrees no programades 

corresponents a la Fase II del parc (veure planell). Per tant, queden fora de consulta 

altres elements o ocupacions que quedin fora d’aquests límits  Totes les opinions o 

suggeriments en aquest sentit seran recollits en la memòria final del procés 

participatiu, però la consulta quedarà determinada als espais descrits per a la Fase II, 

que són aquells sobre els quals l’Ajuntament, ara per ara, té capacitat de negociació 

amb l’Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB), gestora del parc. 

 Al llarg del procés participatiu s’explicarà què es pot fer i què no es pot fer per  part de  

l’Ajuntament perquè la ciutadania entengui quines són exactament les seves 

competències en aquest parc compartit amb l’AMB. 
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Per tant, els objectius bàsics del procés participatiu que aquí es presenta seran: 

1. Aconseguir fusionar en el nou Pla d’usos la visió dels qui van participar en el primer 

procés relatiu a la Fase I amb aquella població usuària més jove que mai no ha tingut 

l’oportunitat d’opinar sobre Can Zam. 

2. Aprofitar el procés per donar a conèixer Can Zam i les seves possibilitats al conjunt de 

la població colomenca com a potencials usuaris i usuàries. 

3. Globalitzar el sentiment d’un espai públic, punt de trobada de tots i totes a través de la 

consecució del màxim d’aportacions possible. 

4. Decidir entre tots i totes quins són els elements preferits per a ser ubicats en els espais 

disponibles de la Fase II, sempre respectant les possibilitats que ofereix la qualificació 

de zona verda. 

 

3. ACTORS A QUI S’ADREÇA EL PROCÉS PARTICIPATIU. 

A tots els usuaris i usuàries potencials de Can Zam, de totes les edats. En el cas de les 

Comissions podran participar tots aquells ciutadans i ciutadanes residents a Santa Coloma o 

que acreditin vinculació directa amb la ciutat. 
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4. FASES DEL PROCÉS. 

 

a) Fase informativa i de constitució dels òrgans de seguiment del procés: juny del 2017. 

b) Fase de recollida d’aportacions: del mes de juny al mes de novembre. 

c) Fase de recompte i anunci dels resultats. Principis de novembre. 

Un cop recollides i prioritzades les propostes ciutadanes, les 10 que hagin obtingut major 

nombre de suports seran sotmeses, durant el període d’un any, a estudi de viabilitat tècnica, 

jurídica i pressupostària entre l’Ajuntament de Santa Coloma i l’Àrea Metropolitana de 

Barcelona. 

En cas d’haver de desestimar una proposta ciutadana per manca de viabilitat, es correra el 

llistat de priorització de propostes ciutadanes en el mateix sentit. 

5. DIFERENTS NIVELLS DE PARTICIPACIÓ  

Per tal de poder articular la participació ciutadana i obtenir resultats tant a nivell quantitatiu 

com qualitatiu, es proposa articular la participació en tres eixos: 

1. La Comissió de “veterans” de Can Zam: composada per ciutadans/es o membres 

d’entitats que van tenir un paper destacat en el procés participatiu de la Fase I, les 

aportacions dels quals són imprescindibles per obtenir una visió de continuïtat i 

coherència en l’evolució del Parc i la seva planificació futura. 

 

2. La Comissió de “júniors” de Can Zam: formada per gent que mai no ha participat en 

cap procés relatiu a Can Zam, tant per la seva edat com per la seva llunyania respecte 

al primer procés, o per altres circumstàncies. 

 

3. La participació no organitzada o individual: a través de la butlleta de participació i 

l’assistència presencial a les activitats organitzades, intentant reunir el màxim nombre 

d’opinions dels usuaris i usuàries actuals i potencials del Parc a Santa Coloma.  

 

Pel que fa a les comissions de treball, en el cas de la Comissió de Veterans, seran contactades 

les persones significatives que van participar activament en el procés de la Fase I. 

Totes dues Comissions tindran la potestat d’organitzar el seu propi calendari (dins del 

calendari del procés participatiu) i de decidir quantes sessions de treball necessiten per tal 

d’emetre el seu informe d’opinió i suggeriment sobre els possibles usos de la Fase II del parc. 

Comptabilització de les propostes. 

Entre 20 exemples extrets de parcs similars de l’Àrea Metropolitana de Barcelona, de tot 

Catalunya, de l’Estat espanyol i de l’estranger, es demanarà als ciutadans i ciutadanes que: 

1. Descartin les 10 opcions que considerin menys atractives. 
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2. Entre les 10 opcions que els han resultat més atractives, numerin de l’1 al 10 

aquelles que voldrien veure realitzades en els terrenys de la Fase II (entenent que la 1 

és la més desitjada i la 10 la menys desitjada). 

Això permetrà obtenir una gradació de preferències de la ciutadania respecte als usos 

proposats (exemples de parcs similars) i permetrà alhora recollir idees per a possibles usos no 

contemplats en altres indrets, sempre que compleixin els requisits de qualificació de zona 

verda. 

 
Un cop es tanqui el procés participatiu, es faran públics els resultats de les 10 opcions 
preferides per la ciutadania de Santa Coloma. També és comptarà amb els informes de les 
comissions de “Veterans” i de “Juniors”.  A partir de llavors, l’Ajuntament i l’AMB disposaran 
del termini d’un any per a estudiar-ne la viabilitat tècnica i pressupostària. Finalitzat aquest 
any de termini, l’Ajuntament presentarà un informe o bé amb les conclusions, o bé un 
informe intermedi amb l’estat dels esmentats estudis. 
 

 

6. ACTIVITATS DEL PROCÉS PARTICIPATIU. 

 

A. ACTIVITATS CONCRETES. 

Descripció de les activitats proposades: 

 “Aperitiu popular a Can Zam”: Activitat familiar i festiva per al diumenge 9 de juliol, 

ubicat en el terreny entre l’esplanada de la Fase II i la nova àrea de jocs. Es convidarà 

els ciutadans i ciutadanes a omplir la butlleta de participació i, per animar-los i donar 

un toc festiu a l’activitat, cadascun dels i les participants rebrà una petita nevera de 

viatge amb una beguda i un petit pica-pica preparat amb la col·laboració dels 

comerços de proximitat i amb la menció sóc de Santa Coloma, compro Santa Coloma. 

L’activitat comptarà amb música en directe i diverses animacions. L’exposició i el 

vídeo, en la mesura de les possibilitats climatològiques, també podran ser consultats 

pels participants. 

 El “Roda-parcs”: Aquesta activitat, prevista per al dissabte 30 de setembre consisteix 

en una visita en autocar a tres parcs de l’Àrea Metropolitana de Barcelona, on hi ha 

algunes instal·lacions i usos que són susceptibles de ser admeses en la qualificació de 

zona verda. Després de la visita, l’activitat té una segona part de debat i intercanvi 

d’impressions d’allò que es podria introduir a Can Zam.  

 

 Concurs de maquetes “Petit arquitecte”: Activitat adreçada als nens i nenes de 

primària que, des de finals de setembre fins a finals d’octubre podran presentar les 

seves maquetes de possibles usos de Can Zam. Se’ls donarà una superfície i materials 

perquè puguin construir les seves maquetes. 
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 Visita teatralitzada i taller d’usos: Es tracta d’una visita basada en l’esquema de 

“Santa Coloma com mai l’has vist”, a través de la qual els personatges explicaran la 

història del parc en un recorregut a peu per la Fase I. Després es realitzarà un taller 

amb els i les participants sobre els possibles usos de la Fase II. La data proposada és la 

tarda del dissabte 16 de setembre. 

 

 Estands als barris: aprofitant els dies de mercat, es disposaran estands amb les 

butlletes de participació a Sagarra, Fondo i Singuerlín. Els altres districtes es cobriran 

amb estands en llocs i hores de màxima afluència.  

 

 

MATERIAL DE SUPORT  

 Sota el lema “Can Zam parc viu, punt de trobada”  es vol conciliar la idea de la natura amb les 

possibilitats de socialització i convivència que presenta l’espai 

 El vídeo informatiu: Amb l’ajut de l’AMB s’ha elaborat un material audiovisual de curta 

durada, concís i entenedor, que serveix per explicar la història, l’evolució del Parc de 

Can Zam i les possibilitats que ofereix la Fase II. Aquest vídeo acompanyarà l’exposició 

itinerant i les diferents activitats que es realitzin. 

 

 L’exposició: amb continguts similars al vídeo i amb la finalitat d’afavorir la participació 

i exportar el procés als diferents racons de tot Santa Coloma. 
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b) Llibret Plataforma 

 













 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 

 
  
 

c) Mapa de fases 
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Fàbrica Cacaolat 

 
 

 
FASE 1 

 
 Passeig de la Salzereda 

 Riu Besòs 
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FASE POSTERIOR 

 

SUPERFÍCIES: 
 
FASE I: 7.9 Ha 
 
FASE II: 5.1 Ha 
 
SECTOR CAN ZAM: 30.1 Ha 
 

FASE 2 


